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Nedavno srečanje ita li
janskega zunanjega ministra 
Andreatte v Sloveniji je bilo 
raz lično  obravnavano v 
sredstvih obveščanja obeh 
držav. Vse kaže, daje Itali
jane najbolj zanimalo las
tninsko vprašanje optantov 
in temu so namenili največ 
prostora in ga postavili v 
same naslove časopisov. Po 
drugi strani pa je slovenski 
tisk zadevo obravnaval ce
loviteje in iznesel vrsto ar
gumentov, ki zanimajo obe 
državi, čeravno je jasno iz
stopal proces vključevanja 
Slovenje v evropsko gospo
darsko stvarnost.

Po našem mnenju, ne da 
bi se ne strin ja li z večino 
italijanskega in slovenskega 
tiska, pa je srečanje zakoli
čilo novo obdobje odnosov 
med obema državama, ki 
bosta, prej ali slej, paritetno 
sedeli za skupno evropsko 
mizo.

Pot do realizacije takšne
ga načrta je lahko še dolga, 
ni pa neskončna in tega se 
verjetno obe državi-sosedi

dobro zavedata. O dprtih  
vprašanj pa je  kar precej, 
nekaj se jih  bo dalo odpra
v iti že z znaki “ dobre vo
lje” , druga bodo zahtevala 
daljše dogovarjanje. V inte
resu obeh pa je, da se vse 
nejasnosti odpravijo in da 
se čimprej uvede poosimska 
stvarnost.

To ve lja  še posebej za 
manjšinski skupnosti, slo
vensko v Ita liji in ita lijan
sko v Sloveniji. Menimo, da 
s tem v zvezi ima Italija ve
liko več masla na glavi in 
da j i  prav njena evropska 
dimenzija narekuje, da dvi
gne nivo odnosa do svoje 
manjšine.

Ni razlogov več, da bi 
naša skupnost bila talec do
ločenih zadržanj mednaro
dnega in državnega dometa. 
Določene politične sheme 
in interesi so se spremenili 
in novi ljudje vodijo dežel
no stvarnost. Zelja po no
vem se mora izkazati tudi v 
tem. Le tako bomo res na
predovali.

Rudi Pavšič

Muslimani iz Bosne in Hercegovine so 
svoje nasprotovanje predlagani razdelitvi te 
bivše jugoslovanske republike že jasno 
izpričali. Zavedajo se sicer, da jim  svetovna 
javnost ni veliko naklonjena in da se sprene
veda pred srbsko ekspanzionistično politiko, 
ki je v teh krajih pripeljala do etničnega či
ščenja.

Da bi javno mnenje opozorili na nepošte
ne predloge o razdelitvi so se bosanski be
gunci, ki so ta čas širom Evrope, pripravili 
več protestnih manifestacij.

Tako je bilo tudi prejšnji ponedeljek v 
Čedadu, kjer se je zbralo kakih petdeset be
guncev, ki so nastaljeni v zbirnem centru v 
Prešnjem. “ Hočemo združeno Bosno” , 
“ Evropa, sramuj sel” , “ Owen in Stolterberg, 
pojdita proč!”  S transparenti, ki so nosili 
gornja gesla, so pripešačili do čedajske obči
ne, kjer so prisotne informirali o svojih za
htevah ter o težavah, s katerimi se srečujejo 
predvsem tisti, ki so ostali v Bosni in Herce
govini. (R.P.)

beri na strani 2

Dal Provveditorato già cancellata la materna di Stregna

In arrivo tagli alle scuole: 
nelle Valli fiato sospeso

La parola decisiva arri
verà in questo fine-settima
na, ma pare certo che la 
scure del Provveditorato a- 
gli studi di Udine non man
cherà di co lp ire  alcune 
scuole elementari delle Val
li.

Per le materne, invece, é 
già stata presa una decisio
ne: quella di Stregna verrà 
accorpata alla scuola di S. 
Leonardo. 1 nuovi tagli alla 
spesa pubblica, secondo un 
decreto m inisteriale dello 
scorso gennaio, prevedono 
l ’eliminazione delle pluri- 
classi. E nell’occhio del c i

clone, ancora una volta, é la 
nostra zona, che lamenta il 
continuo calo demografico 
e quindi il sempre m inor 
numero di bambini iscritti 
nelle scuole.

“ Le classi delle elemen
tari sottodimensionate cioè 
con meno di venti alunni - 
spiega il direttore didattico 
di S. Leonardo Adolfo Lon- 
dero - dovrebbero essere ac
corpate ai comuni vicini. Il 
Provveditorato sta valutan
do la situazione di Stregna, 
Clodig, Pulfero e Savogna” . 
Londero in ogni caso sta 
cercando di difendere in tut-

•  • •
ti i modi le scuole valligia- 
ne.

“ Nella mia relazione al 
P rovveditore  - dice - ho 
spiegato che ad esempio la 
distanza che separa Grimac- 
co e S. Leonardo non é solo 
la distanza da comune a co
mune. Bisogna anche tenere 
conto delle frazioni lontane. 
La legge ne fa cenno: oc
corre prevedere le difficoltà 
di trasporto anche in rela
zione allo stato delle vie di 
comunicazione ed alle d i
stanze” .

Michele Obit 
segue a pagina 2

Adria od 
Sele novih 
ampa že 
zapartih 
Suol po 
naših 
dolinah: 
tista iz Sv. 
Stuoblanka 
v Dreki

Fontamm
sprejel
župane

Predsednik Dežele Fon- 
tanini je v ponedeljek spre
jel delegacijo upraviteljev 
iz Benečije, v kateri so bili 
Giuseppe Chiabudini, 
predsednik Gorske skupno
sti, Firmino Marinig, Zupan 
iz Špetra, Romano Speco- 
gna, Zupan iz Podbonesca, 
in Renata Qualizza, Župa
nja iz Srednjega.

“Predsednika deželne 
vlade smo zaprosili, naj 
med prioritetnimi točkami 
deželnega programa vklju
či tudi območje Benečije, ki 
je z demografskega in go
spodarskega vidika izredno 
kritično”, nam je povedal 
špetrski župan. Srečanje v 
Vidmu je bilo sklicano v 
prvi vrsti zaradi težav z do
bavo vode, ki so v naših 
krajih postale že kronične 
še posebno v poletnih mese
cih. V ta namen je prejšnja 
deželna vlada že namenila 2 
milijardi lir za posodobitev 
vodovodnega omrežja, za
stopstvo beneških Zupanov 
pa je predsednika Fontani- 
nija zaprosilo, naj skrajša 
birokratsko pot, da se de 
nar čim prej namensko 
uporabi. (R.P.)

beri na strani 2

Zanimiv 
posvet 
v Dragi
Konec tedna se bodo v 

parku Finžgarjevega doma 
na Opčinah odvijali X X V III 
študijski dnevi Draga. Gre 
za zanimivo pobudo, kjer se 
že od nekdaj soočajo različni 
pogledi in razmišljanja o slo 
venstvu, o življenju in per
spektivah slovenske naro 
dnostne skupnosti v deželi 
Furlaniji-Juljiski krajini in o 
drugih ključnih vprašanjih.

Prav gotovo bo eno od 
najzanim ivejših  letošnjih 
srečanj okrogla miza na te
mo “ Biti manjšinec danes” 
Pri razpravi, ki bo v soboto
4. septembra ob 16. uri, bo
do sodelovali Miran Košuta 
in Mario Ravalico iz Trsta 
ter Milan Gregorčič in Ama
lia Petronio s Koprskega, ki 
bodo spregovorili o dana
šnjem manjšinskem trenutku 
na obeh straneh slovensko 
italijanske meje.

V petek 3. septembra ob 
17.30. uri bo Evgen Bavčar 
predstavil Pariški pogled na 
Slovenijo, medtem ko bosta 
v nedeljo spet na vrsti dva 
predavatalja: zjutraj bo Vin 
ko Potočnik spregovoril o 
krščanski opciji, popoldne 
pa Igor Senčar o družbi in 
mitu.

A p ro p o s ito  d e i c e n tr i  
acanza, r ic o rd e rò  che la  

p re v is io ne  de lla  com unità  
m o n ta n a  d e lle  V a l l i  d e l 
N atisone  era  d i cento  ra 
gazzi. Invece la  p revis ione  
non s i è v e r if ic a ta  esatta. 
E ’ m ancato in fa tt i g iusto  i l  
n u m e ro  d e i ra g a z z i che  
hanno p a rte c ip a to  a l sog
g io rno  cu ltu ra le  ric re a tivo  
M lada  brieza, con un ra p 
p o rto  d i 2 a I . Siamo p e r
c iò  ne lla  situazione in  cu i 
un g ru pp o  d i ragazz i non  
ha goduto d i a lcun c o n tr i
buto pubb lico , e questo ha 
creato un certo m alconten
to f r a  le fa m ig lie , le q ua li 
- come le a ltre  - avrebbero  
dovu to  essere ch iam a te  a 
d ire  q ua lco sa , se d iscu s 
sione c ’ è stata, c irca  g li o- 

ientam enti de lla  com unità  
montana.

E ' p e r questo che ho i  i- 
dea che qua lcosa  andava  
fa t to  in  modo che c i fosse  
s o d d is fa z io n e  p e r  tu t t i  e 
portando  così la  p a rte c ip a 
z ione  a l l iv e l lo  p re v is to .  
D iverse  le strade p oss ib ili.

Vediamone qua lcuna: a) 
appa lta re  l ' in iz ia tiva  a p iù  
e n ti p r iv a t i ;  b ) su g g e rire  
una  c o n d u z io n e  com une  
su lla  base d i opz ion i in te 
g ra te ;  c ) com e m in im o  
in fo rm are  tu tti g li enti p o 
te n z ia lm e n te  c a n d id a t i e 
q u in d i scegliere f r a  i  p ro 
g ram m i e i  p reven tiv i p re 
sentati.

D a l p u n to  d i v is ta  d e i 
costi, so so ltan to  che M la 
da brieza costa sicuram en
te meno. C e rto , un f in a n 
ziamento pubb lico  avrebbe  
p e rm e s s o  q u a lc h e  u t i le  
spesa in p iù .

Paolo Petricig 
segue a pagina 4
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Po srečanju predsednika z nadiškimi upravitelji

Fontanini kmalu 
na obisku pri nas

DALLA SLOVENIA
Bogo Samsa

Le difficoltà 
del governo

s prve strani
Na srečanju s predsed

nikom Fontaninijem je te
kla beseda tudi o drugih 
vprašanjih, ki so značilna 
za to območje. V prvi vrsti 
gre za gospodarsko nazado
vanje, ki je prvi vzrok hu
dega demografskega padca 
in vse večjega izselitvenega 
vala. S tem v zvezi je pred
sednik deželne vlade ugoto
vil, da je treba ta vprašanja 
uokviriti v sirso problema
tiko zakona za obmejna ob
močja in samega dogova
rjanja med Italijo in Slove
nijo. Zaradi tega je naglasil 
potrebo, da bi se deželo 
aktivno vključilo v zdajšnje 
dogovarjanje med sosednji
ma državama.

Zupani iz Benečije so 
deželnega predstavnika po
učili tudi o vprašanju Šol
stva, predvsem po zadnjih

Je teu uživat nomalo dni 
v mieru, dielat kar mu je 
uSeC: hodit brat gobe, videt 
skrite lepote, ki jih imamo 
tle par nas... nie pa ankul 
biu mislu, de se bo sreCu 
z.... Van na povemo s ku- 
om, preberita do konca, 
kar vam napišemo.

Mario Massera - Suoku 
iz MaSer živi že puno puno 
liet v miestu Erba, blizu 
Como. Ima 58 liet an je v 
penzionu, priet pa je dielu 
kot “vigile urbano”.

Na njega rojstne kraje 
nie ankul pozabu, takuo je 
naredu tudi hisco v vasi, 
kjer se je rodiu an pogostu 
parhaja sam kupe z ženo 
an z otruok. Takuo je rata- 
lo an seda. Njega žena se je 
v saboto varnila z otruok 
damu v miesto Erba, on pa 
je ostù tle Se nomalo cajta 
zavojo gob.

V pandiejak je ustù že 
zagoda an ob Sesti je hodu 
že po hostieh. Je bla ’na 
osma, kadar se je ustavu 
blizu studenca, ki mu pra- 
vejo Dovac, nomalo priet, 
ku se pride v dolino Paluo- 
ga. Je popiu nomalo vodè

odločitvah Šolskega m in i- 
sterstva glede krčenja Števi
la razredov, ki neposredno 
zanima tudi nekatere bene
ške občine.

Sicer o teh in d rug ih  
vprašanjih bo tekla beseda 
na prihodnjem srečanju, ko

an šu napri nih 50 metru 
kar se je uSafu “a tu per tu” 
z med vedam!

Zvinca (an kuintal an 
pu!) ga je gledala tu oči, tu
di Mario jo je gledu an le 
grede je Svigu okuole z oč
mi za videt, kuo se rešit: 
skoču je na veliko skalo an 
začeu uekat. Medved se ga 
nie ustraSu, celuo ga je teu 
“pobuoScat” s tačico, Mario 
pa je imeu v rokah palco an 
mu jo pokazu. Na tuole me
dved se nie nič ku obarnu 
an Su naprej.

An naS Mario? Naglo je 
leteu damu, takuo naglo, da 
je parSu v vas tu an kuart 
ure, po navadi se pride tu 
tri kuarte ure! Nie ki, je biu 
zaries ustrašen. Brata od 
Maria, Renata, smo vpra
šal, če se je Se upu iti brat 
gobe. “Je Su, je Su... Donas 
(srieda) je šu za njim Mat- 
telig, ki je direktor riserve; 
trostajo se ušafat kako sli- 
ed, kako “štupienjo” me
dveda za jo fotografat.”

Kuražan naS Mario, mi 
pa tudi Studieramo, de pri
et se je parporočiu M ariji 
na Stari gori. An če nie tega

bodo Člani deželnega odbo
ra gostje beneških upravite
ljev in se ob tej priložnosti 
podrobno seznanili s pro
blem atiko območja, k i je  
b ilo doslej v dobrSni meri 
pozabljeno tudi s strani de
želne vlade. (R.P.)

naredu, nardita pa vi, ki 
hodeta okuole po naših ho
stieh, sa’ bi se vam moglo 
zgodit, kar se je  zgodilo 
Mariu.

Ce jo imata, nesita za sa
bo an fotografsko makino. 
Pa ne samuo de vam ostane 
“liep” spomin na nenava
den dogodek, predvsem pa 
zak če se vam bo tuole zgo
dilo, uSafata nimar kajSne- 
ga, ki vam na bo viervu. 
Kor pa videt, če se zmisleta 
kuo se nuca fotoaparat, kar 
se srečata s tisto lepo žvin- 
co!

Je glih doluožt, de tu an 
par miescu so medveda že 
vičkrat vidli an tan blizu 
Kobarida an Tolmina. Nič 
buj lahko, ko de je žvina 
zaliezla an parsla tle h nam. 
Saj so glih one buj fraj, buj 
svobodne, ku judje, pre
mikajo se sam an tja brez 
nosit dokumentu za sabo. 
An host je glih taka, tle an 
tam.

Italijanski pregovor pra
vi temu ki rad laže “non 
raccontare quella dell’or
so”. Mario Suoku pa ima v- 
so pravico jo pravt.

Scuole:
arrivano

nuovi
tagli

dalla prima pagina
Nei g io rn i scorsi era 

giunta una nota del Provve- 
dilore agli studi al comune 
di Savogna.

“ Viene messo in eviden
za l ’obbligo di accorpare le 
classi, ma per il momento 
non c ’é niente di sicuro” 
afferma il segretario comu
nale, che quindi conferma 
che ogni decisione ufficiale 
deve ancora essere presa.

E già stato deciso, inve
ce, come già detto, l ’accor- 
pamento della materna di 
Stregna (v i erano isc ritt i 
quattro bambini, quando il 
numero minimo é di quin
dici) a quella di S. Leonar
do. Il sindaco Renata Qua- 
lizza ha fatto riferimento al 
problem a sco lastico  nel 
corso d e ll’ incontro avuto 
lunedì m attina ad Udine 
con il presidente della Re
gione Pietro Fontanini.

Infine qualche novità po
co lieta potrebbe arrivare 
anche per la scuola media 
di S. Pietro al Natisone. Ma 
anche qui il Provveditorato 
deve ancora dire l ’ u ltim a 
parola.

Michele Obit

Protest 
Bosancev 
v Čedadu

s prve strani
“ Zapisite, da mi ne bomo 

nikoli sprejeli taksne razde
litve  naše domovine. Me- 
mud Sahič, eden od udele
žencev pohoda, je zelo ja 
sen: ” Doslej je bilo v naši 
domovini že več kot 140 ti
soč mrtvih, zvečine mladih 
moških. Invalidov je že 360 
tisoč, od teh 60 tisoč otrok.”

M ali Mustafa pa nam je 
ves objokan povedal, da bi 
rad odšel domov k očetu. 
Rad bi se ponovno igral na 
svojem dvorišču skupaj z 
vrstniki.

Zenska ob njem pa je pri
stavila, da v Prešnjem živi z 
dvema otrokoma, tretjega 
ima pri sorodnikih v Nem
čiji, za moža, ki je ostal na 
bosankem bojišču, pa ne 
zna, če je živ ali mrtev.

(R.P.)

/ /  governo sloveno sta v i
vendo una fa se  d i f f ic i le :  
non si sa se riusc irà  a tene
re, se è ancora valido l ’ac
co rd o  d i c o a liz io n e  e so 
pra ttu tto  quale sarà i l  fu tu 
ro  ra p po rto  d i fo rze  tra  le 
fo rz e  p o lit ic h e  che lo  so 
stengono.

I l  governo poggia, con i’è 
noto, su lla  coa liz ione  d i 4 
p a r t i t i :  l 'a c c o rd o  è s ta to  
sottoscritto  da liberaldem o- 
cra tic i, dem ocratic i c r is tia 
n i e s o c ia ld e m o c ra tic i; un 
acco rdo  p a r t ic o la re  p o i è 
stato sottoscritto  da libe ra l-  
d e m o c ra t ic i e L is ta  u n ita  
so c ia ld e m o c ra tic a  ( la  p iù  
recente denom inazione de
g l i  ex c o m u n is ti) .  I  r e a li  
ra p p o r t i tra  i  p a r t i t i  sono  
però molto p iù  complessi.

Sono ev iden ti i  te n ta tiv i 
d i creare una nuova destra 
slovena, m arcatam ente na
z io n a lis ta , dove svolge un 
ruo lo  d i p rim o  p iano i l  m i
n is t ro  d e lla  d ife sa  Janez  
JanSa che è a llo  stesso tem
po  p re s id e n te  d e l p ic c o lo  
gruppo parlam entare (4 de
p u ta ti)  so c ia ldem ocra tico . 
La  sua p o litica  non ha m ol
to a che vedere con i l  socia
lism o, m o lto  invece con i l  
nazionalismo, i l  m ilita rism o  
ed i l  tentativo d i creare una 
discrim inazione tra  g li  s lo 
veni: tu tti co lo ro  che hanno 
avuto un qua ls ia s i legame  
con i l  p re ced en te  reg im e  
dovrebbero venire a llo n ta 
nati, i  nuovi quadri a lu i fe 
d e li dovrebbero invece as
sumere i l  potere. Non è da 
esludere i l  r is c h io  d i una  
“  guerra c iv ile ” .
. Im p o rta n te  e d i g rande  
peso a l l ’ in terno della  mag
g io ra n z a  d i g o v e rn o  è i l  
p a rtito  dem ocratico c ris tia 
no che in  te rm in i num eric i 
rappresenta quasi un terzo 
e che oscilla  continuamente 
rispetto  a lla  responsabilità  
nei con fron ti del paese, tra  
l ' attenzione a l fu tu ro  da l i 
na parte, i l  revanscismo ed 
i l  n a z io n a lis m o  d i JanSa  
d a ll 'a lt ra .  Rappresenta un 
fo r te  elemento de lla  c o a li
zione ma a llo  stesso tempo 
“ am m icca" a l l ’estrema de
stra.

La  lis ta  un ita  ha chiuso  
con i l  passato ed è interes
sata so p ra ttu tto  a l fu tu ro :  
in  sintonia con i  p r in c ip i so
c ia li, a cu i si isp ira , presta

a tte n z io n e  a i p ro b le m i  
d e ll’occupazione, a i p rob le 
m i soc ia li e soprattutto a lla  
p ro d u z io n e , a lla  p ro d u tt i
v ità , ed a lla  p o lit ic a  d i e- 
sportazione de lla  Slovenia.
La  lista  unita sostiene la  ne
cessità che aum enti i l  p ro 
dotto nazionale, che i  sa la ri 
non vengano r id o tti, che si 
creino le condiz ioni pe r ga
ran tire  l ' occupazione. Que
sto è i l  suo program m a ma 
anche una necessità v ita le  
per mantenere i l  p ro p rio  e- 
lettorato.

In  una posizione in  qua l
che modo centrale si co llo 
ca i l  p res iden te  D rnovšek  
con i l  suo p a rtito  libera lde- 
m ocra tico . N atura lm ente  è 
consapevole delle d iffico ltà  
so c ia li ed econom iche, ma 
anche della  necessità d i sta
b ilità  p o lit ic a  e d i governo  
della  Slovenia. Solo su que
ste basi è in fa t t i  poss ib ile  
porta re  a buon fin e  i l  r in 
novam ento econom ico, in 
trodu rre  l'in iz ia tiv a  econo
m ica p riva ta , a ttira re  cap i
ta li s tran ieri.

D rnovšek sta conducen
do una dura ba ttag lia  con
tro  i l  tempo, tempo che g li  
viene s o ttra tto  d a i d iv e rs i 
scandali, da attacchi a tutto  
e tu tti e minacce d i co lp i d i 
stato e dunque da lle  tenta
z io n i d i r is o lv e re  ra p id a 
mente le questioni a l d i fu o 
r i  d e l sistema soc ia le  es i
stente, f r u t to  d i c o m p ro 
messi. T u tta v ia  D rn ovše k  
non ha i l  coraggio, o fo rse  
la  fo rz a , p e r  p re n d e re  in  
c o n s id e ra z io n e  l ’ a sp e tto  
psico log ico del problema. A 
suo g iudiz io  la  sfera d e ll'e 
conom ia è d i p r im a r ia  im - ■ 
p o r ta n z a , d e c is iv a , e se 
dunque si riso lvono le que
stion i economiche, automa
ticam ente  s i r is o lv e ra n n o  
anche q ue lle  p o lit ic h e . In  
rea ltà  i ra p p o rti p o lit ic i in 
parlam en to  e ne lla  società  
s lovena  in  g en e ra le  sono  
m olto p iù  complessi e g li  a- 
spetti p s ico lo g ic i in  questo 
momento hanno un grande  
peso.

La  b a tta g lia  assume e- 
sternamente d ivers i aspetti: 
scandali ed a ttacch i, scan
d a li p rovoca ti ad arte e rea
l i ,  in te rce tta z io n i te le fo n i
che e commercio illega le  d i 
arm i, insomma un c lim a  d i 
grande tensione.

Mariu Massera - Suokovemu se je nieki čudnega zgodilo

“Gobarji varta se”
Če hodita po naših hostieh, vzamita za sabo makino fo tografiko

In Slovenia sale l’inflazioneSale l’inflazione
Nel mese di agosto in 

Slovenia 1’ inflazione è più 
che raddoppiata rispetto al 
mese precedente. In agosto 
il tasso in fla ttivo  è salito 
a ll’ 1,7 % mentre in luglio si 
è attestato sullo 0,8 %.

L ’aumento dei prezzi al 
dettaglio è dovuto in primo 
luogo al rincaro dell’elettri
cità e dei derivati petrolife
ri.

Negli ultimi 12 mesi l ’ in
flazione è stata del 25,2 % 
per cui non è stata superata 
la soglia del 36% (3% men
sile) che per il governo slo
veno rappresenta un’ impor
tante campanello d ’allarme.

Grave siccità
Nonostante la pioggia de- 

g li u ltim i g io rn i la lunga 
siccità ha provocato notevo
li danni anche in Slovenia. 
Secondo i dati del ministero 
dell’Agricoltura i danni su
pererebbero i 500 m iliardi 
di lire.

I l governo ha deciso di 
correre ai ripari e aiutare le 
zone più colpite con diversi 
strumenti, in primo luogo 
con sgravi fiscali e con la 
copertura degli interessi dei 
crediti agrari.

Aiuti bancari
A Monaco di Baviera è 

stato firmato un’accordo tra 
un pool di banche europee e 
la Slovenia alla quale sarà 
erogato un credito di 100 
milioni di dollari.

Il ministro delle Finanze 
Mitja Gaspari ha sottolinea
to che il prestito rappresenta 
un’ importante segnale di f i 
ducia dell’Europa nei con
fronti della Slovenia.

I 100 m ilion i di dollari 
serviranno essenzialmente a 
coprire il deficit del bilan

cio che prevede uscite per 
un totale di 235 m ilioni di 
dollari.

Turismo in aumento
Sono confortanti i dati 

relativi a ll’ andamento tu ri
stico di agosto lungo la co
sta slovena. Come segnalato 
dall’ufficio turistico di Por- 
torose nei comuni di Isola, 
Capodistria, Pirano e Seža
na sono stati registrati oltre 
11 mila ospiti, ben 45% in 
più rispetto allo stesso pe
riodo dello scorso anno.

Il Papa in Croazia
Ci sono reali possibilità 

che Papa Giovanni Paolo II 
vis iti la Croazia. Lo si de
duce dal comunicato finale 
dei lavori del consiglio per
manente della Conferenza 
episcopale croata riunitosi 
recentemente a Zagabria.

Come sembra le trattative 
tra la Chiesa croata e il Va
ticano sono giunte a buon 
punto anche se naturalmen
te sulla visita nella vicina 
repubblica pesa l ’attuale si
tuazione nei Balcani.

Krško senza soldi
G li u ltim i lavori di ma

nutenzione della centrale 
nucleare di Krško - al confi
ne tra Slovenia e Croazia, 
appena 100 km in linea d'a
ria dal nostro confine - sono 
costati una trentina di m i
liardi che dovranno essere 
d iv is i tra le repubbliche 
dell’ex Jugoslavia che gesti
scono l ’ impianto.

La mancanza di liquidità 
dei due paesi rischia di r i
percuotersi sulla sicurezza 
della centrale che necessita 
di una manutenzione conti
nua. Attualmente ci sono i 
soldi soltanto per le paghe 
dei dipendenti.



Ricordo di un amico
Giorgio Qualizza e la sua volontà di mantenere in vita una lingua per molti motivo di umiliazione 
Una vita dedicata allo studio delle lingue slave ed alla ricerca - Audacia e grandezza d’intenti

Non gli sono mancati nè amici 
nè occasioni per divertirsi, anzi al
le volte era costretto a rifiutare un 
invito per mancanza di tempo; a- 
dottava rigidi orari subordinati 
alla sua maggiore occupazione: lo 
studio delle lingue e la ricerca. 
Eppure non dipendendo nel suo 
lavoro da nessuno, un po’ contra
riato, pensavo che qualche tra 
sgressione poteva anche permet
tersela. Allora sembrava riaversi 
dal suo isolamento e quasi chie
dendoci scusa prodigava tutta la 
sua disponibilità ed entusiasmo 
per qualsiasi argomento o proble
ma noi si proponesse di discutere. 
Semplice nel modo di esprimersi 
riusciva a capirci e farsi capire a 
noi che non sempre disponevamo 
degli strumenti idonei ad affronta
re problemi talvolta anche di un 
certo livello. Per questo, penso, a- 
vesse sempre conservato una certa 
vocazione per l ’ insegnamento e 
certamente chi lo ha avuto come 
professore in passato serba ora un 
buon ricordo di lui.

Ma la breve parentesi dell’inse
gnamento era destinata a chiuder
si ben presto, poiché ben altri i- 
deali premevano e nuove tensioni 
si accumulavano nella sua coscien
za cercando un’uscita.

Lo stato di generale abbandono

nel quale versa la nostra comu
nità, vedendosi così minacciata 
nella sua stessa sopravvivenza e 
l’orgoglio dell’appartenenza etni
ca, hanno ben presto generato in 
lui, in un disperato tentativo di re
denzione sua e nostra, il proposito 
di riportare in luce un passato che 
gli sembrava fosse trascorso senza 
lasciare traccia alcuna, dimentica
to per sempre.

L ’inizio di questo amore per le 
sue V alli e della scoperta della 
propria identità risalgono sino ai 
tempi dell’università, quando per 
laurearsi scelse di presentare la 
tesi sui proverbi raccolti nelle tre 
borgate di Tribil, Polizza e Gnido- 
vizza.

Il proverbio, custode nel tempo 
della saggezza popolare ed espres
sione di valori universali, costitui
va per lui un ottimo modello im
mutabile per un’analisi linguisti
ca. Oltre il contenuto, il suo inte
resse si rivolgeva alla forma che 
ad esso la tradizione era riuscita a 
dare e tramandare fino a noi. Suo
ni, immagini e memoria potevano 
essere gli elementi immutabili e 
costitutivi d’una lingua fin’ora e- 
sistita solo nelle vibrazioni delle 
corde vocali. Eccolo allora impie
gare una grafia dettagliata che 
meglio conservasse ina lterati i

suoni originali delle parole, quasi 
un dizionario della nuova eppur 
antica lingua. Poste così le basi 
linguistiche poteva ora lui stesso 
dare sfogo alla sua ispirazione 
poetica e p arto rire  la raccolta 
“Kapja sonca”, in natisoniano, co
me lui stesso volle chiamare la no
stra lingua; altre raccolte di poe
sie “E ’ dolce il sale” e “Polska” 
nonché saggi su periodici locali ed 
esteri.

Egli s’inserisce nel clima di con
troversie linguistiche che animano 
da sempre le nostre valli e molto 
gli è stato contestato, sì da indurlo 
ad autofìnanziarsi per realizzare 
quanto voluto; noi lasciamo ad al
tri un eventuale valutazione del 
suo operato, possiamo però affer
mare il nostro apprezzamento per 
l'audacia e la grandezza d'intenti, 
nella volontà di mantenere in vita 
una lingua che per molti è motivo 
di umiliazioni; con le sue opere e- 
gli ci ricorda la nostra apparte
nenza etnica e restituisce ad ognu
no che sia nato nella valle quell’i
dentità smarrita eppure tanto ne
cessaria per progredire; ogni 
qualvolta rileggeremo le sue poe
sie, ritroveremo lui ma anche noi 
stessi, come eravamo, come siamo 
e saremo.

Gianni Balus

—  Kultura  —  -------------------

Uspešna pobuda ZSKD namenjena mladini

Rezija: kolonija 
za otroke doma

S. Francesco: 
V arte di Darko

Alcune note stonate 
al convegno goriziano

Durante i l  congresso sul
le trad iz ion i popo la ri che ha 
concluso le giornate del f o l 
clore a G oriz ia  si è parla to  
anche de lla  p ecu lia rità  l in 
guistica della  Benecia o ltre  
che della  comunicazione lin 
guistica in una società mul- 
t ie tn ic a . D a l co nve gn o  è 
scaturita  tra  l ’a ltro  la  p ro 
posta d i is titu ire  un osserva
to r io  perm anente  a liv e llo  
regionale sul p lurilinguism o. 
Dopo g li in terventi u ff ic ia li 
hanno preso la paro la  a lcu
n i dei presenti tra  i  qua li i l  
pro f. M ilko  M atice  tov ed i l  
p ro f. V iljem  C erno, che si 
sono sofferm ati sulla realtà  
delle nostre zone.

E ’ stato p rop rio  i l  lo ro  in 
tervento a spronare a lcu n i 
o ra to r i  p e r  de lle  re p lich e  
con le q u a li c i sentiamo d i 
dissentire.

C i r ife r ia m o  p a r t ic o la r 
mente ad alcune affermazio
n i del prof. Roberto Gusma- 
n i d e ll ’ un ivers ità  d i Udine  
nonché presidente del Cen

tro  internazionale per i l  p lu 
rilinguism o d i Tarcento.

R eplicando a MatiCetov, 
che s i è ra m m a r ic a to  
d e l l ’assenza d i f r iu la n i  (e 
sloven i) tra  g li  o ra to r i de l 
convegno, i l  p ro f. Gusmani 
ha segnalato come l ’ in trodu
z ione  d e llo  s loveno  n e lla  
provincia  d i Udine accelere
rebbe la scomparsa del d ia 
letto ed in partico la re  del re
s ia n o . A c iò  va a g g iu n ta  
l ’a fferm azione che l ’ is titu 
zione della scuola bilingue a 
San P ie tro  a l N atisone  ha 
p ro v o c a to  z izza n ia  tra  le  
g en ti de l luogo  che hanno  
sempre vissuto in armonia.

Terzo  p u n to , d a l qua le  
dissentiamo, e l ’afferm azio
ne della nocività degli in ter
venti leg is la tiv i per tutelare  
le lingue loca li e la non spe
c ifica ta  d istinzione tra  l in 
gue ( f r iu la n o ,  s lo ve n o ) e 
d ia le tt i (s ic ilia n o , lo m b a r
do).

M o lti sarebbero g li argo
menti che dimostrerebbero i l

co n tra rio  d i certe a ffe rm a
zioni. A lcun i sono stati i l lu 
stra ti da llo  stesso MatiCetov 
e dal prof. Cerno che ha r i 
cordato come i l  nuovo re del 
Belgio si sia r ivo lto  in tutte 
le lingue a i suoi concittadin i 
e come l'assenza d i una leg
ge d i tutela dia  ragione a chi 
ne lla  P ro v in c ia  d i Trieste, 
sistematicamente,Contrasta  
la  p resenza  d e g li s lo v e n i
p rop rio  perchè non esiste l i 
na legge “ in lo ro  tutela” .

Cerno ha sottolineato che 
dalla  scuola deve p a rtire  la 
rice rca  sul te rr ito r io  p lu r i
lingue  p e r ins tau ra re  que l 
clim a d i tolleranza che è sta
to anche l ’auspicio del con
vegno goriziano.

R iguardo la scuola b ilin 
gue d i San Pietro soltanto l i 
na p re c isa z ion e : p r im a  d i 
p a rla rne , bene o male, sa
rebbe opportuno conoscerla, 
con ta tta re  g li  insegnanti e 
capire cosa rappresenta per 
la realtà d i questa zona.

Rudi Pavšič

Dopo Udine, Treppo Grande ed Aquileia, Cividale si 
prepara ad ospitare una grande mostra dedicata allo sculto
re Darko Bevilacqua.

“ Darko, la parola ricuperata” , questo il titolo della rasse
gna, curata dal critico d’arte Luciano Perissinotto che è an
che l ’autore del catalogo. L ’ iniziativa è frutto della colla
borazione della Provincia di Udine, del Comune di Civida
le e di quello di Udine, o meglio degli assessorati alla cul
tura dei primi due e dei Civici musei e gallerie di storia ed 
arte di Udine.

Numerose opere in pietra, bronzo e soprattutto le note 
ed apprezzate tarracotte saranno esposte nella bellissima 
cornice della Chiesa di S. Francesco. La mostra rimarrà a- 
perta dal 10 settembre al 3 ottobre con il seguente orario: 
da martedì a venerdì ore 18-21; sabato 10.30 - 12.30 e 18

-2 1 ; dome
nica 10.30 - 
12.30 e 16 - 
19, mentre il 
lunedì è 
chiuso.

Terracotta 
di Darko: 
particolare

Rezija - Bogato kulturno delovanje, ki se 
je v zadnjih letih močno popestrilo tudi po 
zaslugi krajevnega sedeža Zveze slovenskih 
kulturnih društev, teži pretežno k ovredno
tenju in ohranjanju jezikovnega in kulturne
ga izročila doline pod Kaninom. Prva nalo
ga vsakega kulturnega delavca na našem 
območju je vzbuditi pri ljudeh ljubezen in 
ponos do svojih korenin, do svoje etnične 
podobe, zanimanje do kulturnega bogastva. 
Na tej osnovi se potem lahko gradijo pre- 
spektive kulturne in vsesplošne rasti sku
pnosti. In tak program v Reziji, tako preko 
foklome skupine kot pevskega zbora in Šte
vilnih drugih pobud, vsak dan vstrajno ure
sničujejo. Posebno skrb pa zadnje čase po
svečajo mladini.

2e več let občinska uprava in domače 
kulturno društvo sodelujeta z osnovno in ni
žjo srednjo Solo, kjer zunanji predavatelji in 
domači kulturni delavci predstavljajo “ pose
bnosti”  rezijanske kulture. Uvedli so v Šol
ski program nekaj elementov rezijanščine,

prirejajo že več let tudi narečni natečaj za 
otroke, ob njem pa vsako leto rezijanski o- 
troci sodelujejo tudi na natečaju Moja vas.

Julija letos so prvič priredili tudi poletno 
letovanje za otroke. “ Bil je prvi poskus”  - 
nam je povedala Luigia Negro, ki je pobudo 
organizirala in speljala s sodelovanjem de
želne ZSKD. “ Seveda ga nameravamo po
noviti in obogatiti. Otroci so bili res navdu
šeni in so se že prijavili za prihodnje leto” . 
Zanimive pobude se je udeležilo kakih 15 
otrok, različne starosti, k i so prihajali iz 
vseh vasi rezijanske doline. Med njim i so 
bili tudi otroci izseljencev, ki so bili takrat 
na dopustu doma. Srečevali so se ob dveh 
popoldne in preživljali skupaj prav vesele in 
živahne popoldneve. Organizirali so več ek
skurzij, raziskovali so dolino, učili se slo
venskih in rezijanskih pesmi, ko je bilo sla
bo vreme so pa risali in se igrali. Slovenšči
no je poučevala Maja Brajkovič.

Skratka bila je lepa izkušnja za vse, ki so 
si na koncu zaželeli: nasvidenje hletu.

Bambini 
resiani 
con un 
artigiano 
di
Stolvizza.
Guerrino
Madotto

novi matajur
četrtek, 2. septembra 1993

La tavola 
della
presidenza 
al convegno 
sul
plurilinguismo
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Centro vacanze Valli del Natisone: le delibere della Comunità montana

Una gara a due
Una spesa di 45 m ilioni nel Bilancio di previsione ’ 93

Aktualno

La festa 
che ha 

concluso 
il Centro 

vacanze di 
S. Leonardo

A proposito dei Centri vacanza

Dialetto: é 
vero amore?

“ Ragazzi di serie A e B?” 
ci chiedevamo su questo 
giornale quasi due mesi fa a 
proposito dei centri vacanze 
nelle Valli del Natisone. A l
la domanda già qualcuno ha 
voluto in qualche modo da
re una risposta, anche sul 
Novi Matajur ma non solo. 
Qui vogliamo mettere alcu
ni punti fermi nella discus
sione. Per farlo siamo anda
ti a leggere le delibere del 
C onsig lio  d ire ttivo  della 
Comunità montana riguardo 
il Centro vacanza Valli del 
Natisone, che si é svolto a 
S. Leonardo dal 12 al 30 lu
glio.

L ’ iter ha inizio il 19 apri
le, quando viene stabilita 
l ’organizzazione e la gestio
ne del Centro vacanza me
diante un appalto a trattati
va privata previa una gara 
ufficiosa tra le ditte aventi i- 
donei requisiti. Quali sono 
queste ditte? Su questo pun
to si snoda la polemica: co
me si ricorderà, l ’assessore 
alla cultura di S. Pietro al

Natisone Bruna Dorbolò a- 
veva proposto alla Comu
nità di prendere contatti an
che con il Centro studi Ne- 
diza, che da anni organizza 
il soggiorno studi “ Mlada 
brieza” . Il che non é avve
nuto, se le ditte invitate alla 
gara (la delibera é del 24 
maggio) sono la Soc. coop.

Ade la ide  di C iv ida le , la 
Spazio aperto di Udine e la 
Solidarietà e lavoro di Fa- 
gagna. Quest’ultima dà for
fa it, rimangono in gara le 
prime due.

L ’offerta della cooperati
va Adelaide prevede una 
spesa totale di 53.314.000 
lire, quella della Spazio a

perto invece di 49.124.561 
lire.

Sarebbe qu ind i la più 
vantaggiosa, almeno econo
micamente. Ma, scrive nella 
delibera la Comunità mon
tana, “ l ’offerta della coope
rativa Spazio Aperto preve
de l ’ organizzazione di un 
Centro vacanze con tema 
‘La Bottega dell’estate - Ar- 
tig ianando” , ma essendo 
priva di un programma per
sonalizzato non garantisce 
la disponibilità del pullman 
di 29 posti che si ritiene im
portante per spostamenti 
giornalieri, non specifica la 
destinazione delle grandi gi
te e infine non programma 
concretamente l ’attività di 
piscina” . La scelta, dunque, 
cade sulla Adelaide, che ha 
anche preventivato la spesa 
di iscrizione dei partecipan
ti: 150.000 lire a testa.

Il 5 luglio la giunta deli
bera la rideterminazione del 
corrispettivo alla Adelaide: 
le adesioni al Centro vacan
ze, in fa tti, non sono state 
100, come si sperava, ma 
65. Si passa dai 53 milioni e 
rotti a 45.073.165, spesa da 
imputare al Bilancio di pre
visione ’93.

Michele Obit

segue da pagina 1

T u t ta v ia ,  da  un a l t r o  
p u n to  d i v is ta , m i sem bra  
natu ra le  che un centro, con 
sede ed a ttiv ità  in  loco, a- 
vrebbe dovuto essere mes
so pe rlo m en o  in  g ra do  d i 
p re s e n ta rs i a l la  p a r i  con  
a ltr i.  Così non è stato, m a l
g ra d o  i l  s u g g e r im e n to  
dell'assessore B runa  D o r 
bolò a nome del comune d i 
S. P ie tro  a l Natisone.

A m m ettiam olo : una p ic 
co la  scorre ttezza  a m m in i
s tra tiva  c ’ è stata. E ’ stato  
anche  in t ro d o t to  l ’ a rg o 
mento de lla  p ro fessiona lità  
d e ll’ente gestore del centro  
v a ca n ze . E v id e n te m e n te  
questo è un argom ento. Se 
si tra tta  d i p ro fess iona lità , 
questa  a nd ava  v e r if ic a ta  
nei r ig u a rd i d i tu tti, in m o
do aperto  e dem ocratico, e 
senza p reg iud iz i.

Non ho nu lla  da ob ie tta 
re su lla  p ro fess iona lità  de l
le  due g e s io n i. L o  stesso  
s u i p ro g r a m m i. O rm a i i  
ce n tr i vacanza sono rea ltà  
s tru ttu ra te , senza m a rg in i 
d i im provvisazione. Si tra t
ta  sem pre  d i p ro g ra m m i 
che nei m om enti r ic re a tiv i 
inseriscono q u e lli fo rm a t i
v i: a tt iv ità  espressive, m o
to rie , r ic e rc a , conoscenza  
d e ll ’ambiente, e via d icen
do.

Eppure, M lada  brieza ha 
qua lcosa  in  p iù , che a l t r i  
c e n tr i non hanno e dub ito  
che possano avere: un p ro 
g ram m a d i va lo rizzaz ione  
del d ia le tto  sloveno p a rla to  
e s c r it to , n a tu ra lm e n te  in  
c o n te s ti s p o n ta n e i, l 'a p 
prendim ento d i can ti e mu
siche p o p o la r i,  la  r ic e rc a  
d 'am biente  in  c u i s i c h ia 
mano i luogh i con i l  nome 
o r ig in a le , eccetera . I l  d i 
scorso, a questo pun to , va 
a l cuore de lla  questione.

I l  p u n to , d e tto  m o lto  
s u c c in ta m e n te , è questo .

M i p e rm e tto  d i p re n d e rla  
a lla  la rga . D a a lcun i anni, 
ce rti se tto ri p o lit ic i,  stanno 
avanzando in c re d ib ili p ro f
fe rte  d 'am ore  per i l  d ia le t
to  d e l N a t is o n e . " P e r la  
p re z io s a  p e r  la  c u ltu r a ”  
s u s s u rra  un in n a m o ra to , 
"B e llo  e o rig in a le ”  frem e  
un secondo..! M a nessuno 
muove un d ito  in  coerenza 
con le sofferte d ich ia raz io 
n i d ’ a m o re , nessuno che  
tenda una mano p e r sa lva r
lo.

Lo  stesso un ente p u b b li
co, come la Com unità mon
tana, a ltro  amante d ispera
to p e r " i l  nos tro  m odo d i 
essere” , p e r " le  nostre pe
c u lia r ità ” , eccetera eccete
ra , non è in  g rado d i espri
mere concretamente a lcun 
ché. N on t i  sem bra , ca ro  
le ttore, che d i tu tto  si tra tt i 
fuo rché  d i un amore vero e 
sincero?

Con i c e n tr i vacanza si 
po teva  fa re  qua lcosa?  La  
m ia  pe rson a le  esperienza  
m i dice d i sì; in  p rim o  lu o 
go poteva essere aperta  u- 
na discussione almeno su l
la  o p p o rtu n ità  d i qua lche  
esperienza  d i re c u p e ro  e 
va lorizzazione de lla  p a r la 
ta locale.

Si poteva convocare, pe r 
esempio, una commissione  
aperta  davvero a tu tti g li  o- 
p e ra to r i ed a tu tti i  gen ito 
r i .  D i  q u i la  C o m u n ità  
m ontana avrebbe tra tto  le 
proposte  operative. Invece  
anche questa  v o lta  l ’ ente  
p ub b lico  s i è chiuso a r ic 
c io : ta le  e q ua le  come a i 
bei tempi. Una scelta p o l i
tica?

I l  p re s id e n te  d e lla  C o 
m un ità  m ontana vuole d i
scutere solo  “ nelle sedi op
p o r tu n e ” . G ià , m a g a r i in  
risposta a qualche in te rro 
gazione e p o i, add io  "p e 
c u l ia r i t à ” , e a m ic i come  
prim a.

Paolo Petricig

Confine: polemiche 
per L’impiego militare

Toma ad essere “ caldo” , il confine tra Italia e Slovenia. Da Ferragosto alcuni re
parti del 4. e 5. Corpo d’armata sono impiegati, su richiesta delle prefetture delle zo
ne di confine, vicino ai valichi di frontiera. Si tenta così di prevenire azioni terroristi- 
che da parte di Serbi che potrebbero prendere di mira obiettivi posti in territorio ita
liano. La misura straordinaria non ha mancato di suscitare polemiche. Il primo a farsi 
sentire é stato il nuovo presidente della Regione Fontanini (“ 1 militari non servono, 
anzi, questo non é il momento di mostrare i muscoli ma di effettuare controlli mirati 
da parte di professionisti” ha sostenuto), mentre la Slovenia ha protestato per non es
sere stata messa preventivamente al corrente dell’operazione.

Lo Stato maggiore dell’Esercito ha comunque messo a disposizione trecento uomi
ni per i 150 chilometri di confine. Anche questo é un dato che fa discutere, perché ri
tenuto da qualcuno insufficiente per un controllo antiterroristico serio.

La vicenda rimbalza in qualche modo anche a Cividale. Una mozione presentata 
dal consigliere verde Brunello Pagavino verrà discussa nel prossimo consiglio comu
nale. Si chiede tra l ’altro a ll’amministrazione l ’ impegno per la creazione di zone de
nuclearizzate.

Sejmì se vračajo 
na pot tradicije
V Kosci parpravjajo seri jam Svetega Senžiliha

Jesen hitro parhaja, z njo 
marzi i večeri an konac polie- 
tnih sejmu, na katerih se lju
dje nimar veselo kupe zbie- 
rajo. Trieba je reč, de se v 
zadnjih lietih nasi sejmi spre
minjajo, dobivajo drugo po
dobo. Fiskalni, sanitarni an 
drugi normativi ratavajo iz 
lieta v lieto takuo komplek
sni, de velikih sejmu je ni
mar buj tezkuo organizat. 
Tuole pa, mislimo, nie sa- 
muo za Škodo.

Počaso, počaso, an bi se 
upali reč, de v marsikateri 
vasi se je zatuo trieba zahva
lit posebno mladini, se nasi 
sejmi vračajo na to pravo 
pot, na pot tradicije, autenti- 
čnosti. Senjam ratava nazaj 
praznik vasi an njenih ljudi, 
manj parhajajo h nam fureSti, 
buj pogosto se čujejo odmie-

vat slovienske pismi, se čuje 
guorit po sloviensko. Senjam 
je tudi parloZnost za počasti- 
tit naso kulturo. Adan od ta
kih je sigurno obliski Dan po 
starim, drug tak domač se
njam v narlieuSem pomienu 
besiede je tisti, ki je biu v ne- 
diejo v Čarnem vrhu.

Adan od zadnjih sejmu je 
tist od Sv. Senžiliha, ki bo tel 
konc tiedna v Kosci an jo  or- 
ganizava fara. Začne se v sa
boto ob 16. uri s Športnim 
srečanjem na mountain-bike, 
zvečer bo pa veseje za te 
mlade. Drug dan v nediejo 
bo ob 11.30. uri pietà masa, 
kateri bo sledilo skupno ko
silo vsieh vasnjanu. Popudan 
pa bodo igre, tombola an Se 
an Se. Na ogled bo an foto- 
graska razstava “ Kosca an- 
krat” .

Lettera al giornale

Le campane di Cravero
Scrive i l  C ircolo Sant' Andrea: “ Forse l'un ica  nostra colpa é d i lavorare in a rm o n ia ’

Egr. sig. direttore, 
in merito a ll’articolo ap

parso sul Novi Matajur u- 
scito il 26 agosto, ci con
senta alcune precisazioni. 
Per quanto riguarda la man
cata partecipazione del Trio 
Humar al Senjan di Crave
ro, in fondo in fondo un bri
ciolo di ragione ce l ’hanno 
a lamentarsi in quanto effet
tivamente una serata gli era 
stata promessa, ma non do
veva essere a tutti i costi il 
sabato, que llo  che Lucia  
Dugaro pretendeva.

Ma lasciamo questa pole
mica, tanto inutile  quanto 
assurda, tra l ’altro probabil
mente non farina del suo 
sacco, quanto di chi non ha 
mai avuto a cuore il Circolo 
Sant’Andrea di Cravero il 
quale forse ha l ’unica colpa

di lavorare sempre sereno e 
soprattutto in armonia (non 
ci siamo neanche accorti 
de ll’aria surriscaldata) per 
permetterci di fare un ap
punto sullo spazio che il 
Vostro giornale ha dato a 
questa polemica, mentre re
lega in un angolino la noti
zia del Senjan.

Certo, ormai era già stato 
predisposto così e si sa che 
in questo periodo di ferie le 
notizie non sono molte, ma 
un’articolista serio si distin
gue dalla massa proprio per 
la sua capacità di distingue
re la notizia dai pettegolez
zi.

Un’altra cosa ci interessa 
puntualizzare. Per quanto 
riguarda la rifusione delle 
campane della chiesa di S. 
Lucia, la scritta posta su di

esse é tanto “ C irco lo  
Sant’ Andrea di Cravero” 
quanto “ Comunità di Crave
ro” , comunità che ha contri
buito tramite offerte in chie
sa, tramite elargizioni per
sonali e tramite la parteci
pazione alla pesca di bene- 
ficienza organizzata da anni 
dal nostro C irco lo  a tale 
scopo. Ma non dobbiamo 
dimenticare il contributo del 
comune di S. Leonardo, il 
contributo promesso della 
Com unità montana delle 
Valli del Natisone e il con
tributo della Zveza beneških 
žen.

Nella certezza che questa 
venga pubblicata integral
mente e che contribuisca a 
riportare il fatto nella sua 
giusta misura, ringraziamo 
de ll’ospitalità concessaci e

cordialmente salutiamo. 
Circolo ricreativo e culturale 

Sant’Andrea di Cravero

Paradossalmente p ro p rio  
questa lettera d im ostra che 
si tra tta  a ltro  che d i un pe t
tegolezzo, e qu ind i l ’a rtico 
l is ta  s i c o n s id e ra  a sso lto  
p e r non aver commesso i l  
fa tto . In  p iù  c ’é da d ire  che 
abbiam o ricevuto  anche u- 
na lettera d i Lucia  D ugaro.

M a  i l  n o s tro  d ove re  é 
dare notizie, come abbiamo  
fa tto  anche in questa occa
sione, ascoltando - visto che 
s ia m o  in  tem a - s ia  una  
cam pana che l ’a ltra . C re 
diamo che ora  questa po le 
m ic a  s i p ossa  r is o lv e re ,  
m o lto  p iù  sem p licem ente , 
con un fra n co  co lloqu io  tra  
d i voi. (m.o.)



Jeronisce (Sovodnje) 
1.9.1991 - 1.9.1993

Sbris, ci manchi 
sempre di più / Te na 
moremo pozabit.

I tuoi amici 
Parjatelji

L
1

T O rf1Ji i' :

j ih  prave .1
Na stacjone v Ceda- 

de je parleteu ze zguo- 
da an puob z veliko va- 
ližo  an je  uSafu vse 
prazno.

- Na zamierte - je  
vprasu adnega moža, ki 
je brau giornal - al je 
že dugo cajta, ki je sla 
v Vidam ta parva litori- 
na?

- Oh ja, je že antar- 
kaj cajta. Mi se zdi, de 
te parva je Sla lie ta  
1890!

* * *
An pekjar je pozvo- 

niu na vrata an ku ga- 
spodinja mu je odparla 
jo  j ’ vprasu:

- A l mi daste an kos 
gubance?

- An kos kruha, ste 
teu reci?

- Veste gospa, donas 
je muoj rojstni dan!

- Ka’ se Cujete? - je 
vpraSu psikjatra mlado 
ženo.

- Sem nomalo v 
skarbeh, mi se gajajo 
Čudne reci, mi se zdi, 
de sem ratala ’na kra
va!

- A l je že dugo cajta, 
ki se vam tuole gaja?

- Oh ja , Ze odkar 
sem bila telè!

M uroz an muroza 
sta se objemala za ko
tam. Kadar muros jo  j ’ 
nomalo previe pobuo- 
scu, muroza je zaueka- 
la:

- Ka’ ne moreS luoSt 
drugam roke?

- PaC morem, pa ni
sem uagu!

* * *
An pijanac je padu 

tu Nadižo. Vas mokar 
se je kumaj veulieku na 
grivo. Po pot se j '  mu- 
oru ustavit za potriebo. 
Odpinku je bargeske 
an vetegnu uon velike
ga bižata (anguilla). Pi
janac ga j '  debelo po
gledu an pogodernju:

- Sem viedeu, de si 
liep, pa ne de imaš tudi 
plave oCi!!!

novi matajur
četrtek, 2. septembra 1993

Zbuogam
Giovanni
’No lieto je  živeu z novim sarcam

“ Kar zguoda se zbudim 
moja parva miseu je za t i
stega puoba.”  Takuo nam je 
jau ’ no lieto od tega G io
vanni Vogrig - Mohoru iz 
Velikega Garmikà, ki pa je 
živeu z družino v novi hisi 
tle v Klenji.

Tist puob ga je riesu od 
smarti, zak mu je “ šenku”  
njega zdravo an mladuo sar- 
ce. Pru takuo, Giovanni je 
biu od 11. maja lanskega l i 
eta adan od tistih, ki je ži
veu z drugim  sarcam. Je 
bluo Slo vse pru an dobro, 
takuo dobro, de nie bluo te- 
žkuo ga videt zdravega an 
veselega. Tiste sarce “ no- 
vuo”  mu je storio dobro, je 
pareu še buj mlad, ku kar je 
biu. Vse je slo dobro napri, 
kar na zlah, an par miescu 
od tega Giovanni je zaCeu 
stat spet slavo, “ crisi di r i
getto”  pravejo. Biu je du 
Spitale, potlè je parsu damu, 
potlè je Su spet dol. Parielo 
je, da so b li usafal drugo 
sarce za anj, pa nie bluo ta
kuo. G iovanni je  umaru. 
Imeu je samuo 54 lie t. V 
veliki žalost je pustu zèno 
Conchito, ’na Spanjuola, ki 
je zapoznala Giovanna gor 
v Zvicer, kjer sta obadva di- 
elala, hci Dolores, sina G i
orgia, mamo, brate, sestre,

kunjade, navuode an vso 
drugo žlahto.

Giovanni, potlè ki se je 
varnu iz Zvicere, je živeu v 
Klenji, kjer se je pru dobro 
ukljucu. On, žena Conchita 
an tudi njih otroc so bli zlo 
a k tivn i v kom ita tu  “ Pro 
Clenia”  an drugod.

Na njega pogrebu, ki je 
biu v saboto 28. voSta gor v 
K len ji, se je zbralo tarkaj 
ljudi, de riedko kada se jih  
vide. ParSlo jih  je puno iz 
vsieh kraju, posebno taz re- 
Canske doline, kjer se je ro- 
diu. Za venčno bo poCivu v 
britofe v Ažli.

- —  Kronaka
Moreno Rusacu iz Duzega je prevozu Avstrijo

“Tiste ferje, ist 
an moja bičikleta”

Vsi otroc bi muorli preživiet tako polietje

Pio je gaspodar 
našega Matajurja

Praznoval so 60 liet življenja že nomalo miescu od tega

“Imamo 1620 liet”

“ Je parvi krat, ki grem na ferje, narbuojs 
bo, Ce jih  nardim, takuo ki želim ist jih  na- 
rest” , takuo je poStudieru Moreno Dugaro - 
Rusacu iz Duzega zadnje dni luja an takuo je 
naredu. Napravu je rusak (zaino) - 20 kilu je 
pezu - se nabasu na njega bicikleto an Su. Oh, 
ne tle blizu. Su je daj v Avstrijo an jo  vso 
prevozu. Potlè nas je parSu gledat.

Kakuo ti je  parala tela ideja?
Takuo ki san jau, san Su parvi krat na ferje 

v mojim, življenju - imam 24 liet - an poStu
dieru sam, de narbuojs je narest kieki pose
bnega.

I t i  z bicikleto je  huda, a l si se napravju pu
no cajta priet?

Ne, zak san decidu narest tuole tu an par 
tiednu. Z bicikleto mi je ušeC hodit an kajsan 
krat gren dielat z njo. (Moreno diela dol na 
Hobles v Ažli).

K a ’ so ti j  a l go r doma?
Eh, de sam norac!
An za napri?
Bi teu narest kieki podobnega. Lohni pride 

za mano Se an puob. Pa za resnico poviedat, 
je buojš iti sam, zak Ce se je na dva ankrat 
muoreS ti ulieC te druzega, ankrat te drug mu
ore ulieCt tebe... an na koncu, muoreS arzpar- 
tit veliko sodisfacjon na dva: Ce si sam, je vsa 
toja!

Odpremo majhane bukvaca, kjer je More
no napisu an majhan diario an preberemo: 2. 
vošta, odhod (partenza) iz Kokau. Pasu sam 
Cez Arnoldstain, Beljak, Velden an Celo
vec... vsega san naredu 99, 5 kilometru. Pre- 
spau san tan par adni družin. V Cetartak 5. 
Moreno je že na Dunaju (Vienna). Tle se 
ustave an par dni an zak ga boli kolieno. Se 
vamit al ne damu? V saboto 7. je že spet na

Duo je  
napravu 
telo lepo 
fotografijo? 
Roberto 
Bevilacqua 
iz Spietra, 
buj poznan 
kot “Cuje”

Ce gresta gor na naso lepo goro Matajur srecata an te- 
legega frišnega puobcja. A l ga poznata? Se klice Pio 
Gorenszach an je sin od Vitale iz vasi Matajurja. Pio an 
njega bratje lietajo za Polisportivo Monte Matajur iz Sa- 
uodnje. Celo polietje jo  preživi gor na Matajurje kupe z 
njega družino.

Kakuo je  sreCan! Pas kuo bi b li navoš ljiv i na anj 
otroc, ne samuo tisti dol z miesta, pa tudi nasi, ki dost 
krat na vedo, ka’ pride ree bit fra,j  letat an se valit po 
senožetih, lovit kobilce (lohni na vedo Se ka’ so kobil- 
ce!), uekat na vas glas, brez de te kajšan skrega, zak mo- 
tes s tojim  glasam. Kakuo je sreCan, on ne samuo vie, de 
krave, busce, imajo stier noge, roge an rep, de nam daje
jo mlieko (ne že v Škatlah, takuo ki Studiera kajšan!), jih  
more tudi obiet, zak so njega parjateljce, parjateljce nje
ga igri.

Pio, dokjer moreš, uživi tako življenje, kar bos velik 
bos imeu lepe spomine na toje otroške lieta.

Kakuo je  f in o  napisu kronako tistega praznovanja “ s ta ri” Gino

Po dolgem Čakanju in 
upraSanju doteku je Cas, da 
tudi nasa slika, naSa foto
grafija, bo publikana na Ča
sopisu Novi Matajur.

Posneta je  b ila  na 22. 
maja pri cierkvici na Žari
šču pri Skrutovem. Vide- 
mo se na nji konškriti 1933 
iz treh kamunov: Dreka, 
Garmak in Sv. Lienart, saj 
vsi mi d rug i vemo, de v 
naših varstah nimamo no
benega bistrega konSkrita, 
da bi kiek liepega napravu, 
poskarbieti je muoru sam 
Gino, ki ima zlo tardo gla
vo pa vse je  Slo dobro in 
po sreči!

Zbrali smo se na Zariscu 
(Sacro cuore), kier nas je 
Caku gaspuod fam oštar

Dorbolò, sa je tud on kla
se. Daroval je sv. Mašo, da 
skupaj zahvalimo Boga, da 
nam je pomagu prenest te
žave, ki vsaki dan se ovija
jo  okoli človeka. Z m is lili 
smo se tudi na vse tiste, ki 
v rajži so nas zapustili in 
tudi na tiste, ki se niso mo
gli udeležiti, da bi prišli do 
skupnosti.

Po maši smo stopnili do 
G iann ija  v Osnjem, smo 
malo popili in se pogovori
li potem Sli do Klodica.

Pri M a riji M ohorinov i 
nas je Čakala dobra orke
stra, trio Baldi, ki je veselo 
špilala grede, ki smo obro- 
ž ili Zenske.

V sali je Čakalo obmizo- 
vanje, ki sama Marija zna

naresti. Vsi smo se ob li- 
znjoval takuo je bluo do
bro. V sredi v icerije  smo 
tud i iz v o l i l i  to najlepšo 
m iss, k i je  Agnese Ma- 
gnan. Ries je liepa in kura- 
žna, prau lepuo se j i  gliha 
titolo.

Po dolgem Čakanju se 
videmo na sliki, saj ni nic 
novega, stara makina, Se 
bolj je star slikar an usi ti 
drugi, saj skupina na slik i 
ima 1620 liet. Kar kuražno 
napri do 1994, da bi kiek 
boljšega napravili.

Vas srečno pozdra 
vljam!

Gino
Kdor bi rad imel s liko 

naj se obarne do Gina. Tel. 
730250.

pot za iti napri. Seda je lepuo, so take poti 
narete napuošto za biciklete, an so vse blizu 
Donave (Danubio). Dnevi gredo hitro napri, 
kajsan krat je lahko, kajsan krat manj an zak 
vietar runa dušpiete: namest mu pihat tu har- 
bat an ga potiskat napri, mu piha pruot an ga 
potiska nazaj! V Cetartak 12. se Moreno zari- 
es utrudi. Iz Zeli am see je Su daj do Lienz, 
naredu je 102 kilometru, od telih je vic ku 40 
vse navzgor (in salita). Parsu je do 2.500 me
tru nad muorju! V petak 13. Moreno se obar
ne pruot duomu skuoze Passo Monte Croce 
Carnico. An tle pot spet vlieče gor pruot! Pa 
potlè, kaka velika sodisfacjon!

Vsega je Moreno naredu 1079, 5 kilome
tru! Pas ka’ studiera njega bičikleta?

Na majci je  napisano: Oblica, dan po starim
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Slovenija je
bližja Evropi
Stopile v veljavo pogodbe z ES

S 1. septembrom je Slovenija bližja Evropi. S tem da
tumom namreč začnejo veljati pogodbe, ki jih  je L ju
bljana aprila letos podpisala z Evropsko skupnostjo.

S sklenitvijo omenjenih sporazumov, kot potrjujejo 
na slovenskem zunanjem ministrstvu, bo Slovenija pri
dobila status partnerja Evropske skupnosti ter si ustva
rila pravno in politično podlago za nadaljne približeva
nje evropski stvarnosti. S tem v zvezi je zunanji minister 
Lojze Peterle omenil, da se sodelovanje z institucijami 
na področju evropske varnosti, tudi z zahodnoevropsko 
unijo in Natom, stalno krepi. S sklenitvijo sporazuma o 
sodelovanju pa si je Slovenija zagotovila ugoden trgo
vinski položaj, ki zagotavlja brezcarinski izvoz velike 
večine industrijskih izdelkov.

To je izredno pomembno, saj na tržišču ES Slovenija 
uveljavlja več kot dve tretjini celotnega izvoza. Evrop
ska skupnost v okviru programa Phare daje tehnično 
pomoč na področjih, ki jih je Slovenija določila sama. S 
finančnim protokolom pa si je zagotovila ugodna posoji
la za izgradnjo prometne infrastrukture, ki predstavlja 
eno od razvojnih prednosti slovenske države in enega od 
pogojev za tesnejše sodelovanje z državami ES.

Il nuov 
prefetto 
insediato 
ad Ud

Si é insediato ieri il nuo
vo prefetto di Udine, Car
melo Di Marco, siciliano, 
che ha ricoperto la carica di 
presidente della commissio
ne di coordinamento della 
Regione Valle d’Aosta.

Domani mattina, alle 11, 
avverrà la sua prima uscita 
ufficiale con la deposizione 
d i una corona d ’ a lloro  al 
Tempietto ai caduti in piaz
za Libertà, alla presenza di 
numerose autorità c iv il i e 
militari.

Nei p rossim i g io rn i i l  
prefetto Di Marco inizierà 
una serie di incontri con 
am m inistratori pubblic i e 
comandanti militari per una 
prima presa di contatto con 
la realtà friulana.

Sabato e domenica nel convitto “Paolo Diacono” di Cividale

Contesa tra borghi
Tra le molte in iz iative g li in con tri d i calcio, basket e pa llavo lo

Prende il via sabato po
meriggio la “ Festa dei bor
ghi” , manifestazione orga
nizzata da alcune associa
zioni di Cividale che vuole 
essere un momento di in 
contro sportivo e culturale 
tra i diversi borghi della cit
tadina ducale.

Le in iz ia tive  si svolge

ranno in due giornate, saba
to e domenica, nel parco del 
convitto nazionale “ Paolo 
Diacono” .

Inizio sabato, alle 14, con 
gli incontri di qualificazione 
di calcio, basket e pallavo
lo. A lle  16 si svolgerà il 
concorso dell’Acat “ La m i
g lio r torta analcolica dei

Zakaj modernizacija železnic 
ni upoštevala naše dežele?

Nedavna odločitev ita li
janske vlade, ki je sprejela 
načrt o železniški visoki hi
trosti (alta velocità), je v na
ši deželi sprožila val nego
dovanja in nasprotovanj. 
Oglasili so se gospodarstve
n ik i, p o lit ik i in sindikati, 
protestirali pa so tudi pre
prosti ljudje, k i se redno po
služujejo vlaka v službene 
in druge namene.

Zakaj takšno negodova
nje? Dejstvo je, da predlo
ženi in odobreni načrt ne 
predvideva, da bi moderni
zacija italijanskih železnic

zadevala tudi našo deželo in 
to k ljub  dejstvu, da F - J K  
predstavlja vrata proti vzho
dni Evropi in skoznje bo 
treba nujno it i, če se hoče 
prodreti na nova tržišča.

Odobritev tega načrta je 
potekla po hitrem postopku 
in to zaradi dejstva, da bi 
omogočili ustvarjanje novih 
delovnih mest in tako zaje
z ili brezposelnost. Očitno 
tudi s tega vidika rimski po
litik i so pokazali gluha uše
sa, saj vprašanje zaposlitve 
je tudi v naših krajih pereče 
in zadeva več tisoč ljudi.

Borghi” , e alla stessa ora ci 
sarà la gara tra i cani adde
strati della Aracud di C iv i
dale. Alle 19 prenderà il via 
la gara di briscola a 24 cop
pie riservata ai maggiori di 
50 anni.

In serata, alle 20.30, si 
svolgerà la gara musicale 
tra i gruppi musicali civida- 
lesi di ieri (Edicola del cor
so, Cotton Fields, Les Co- 
pains, Claudio Quintavalle 
e la sua orchestra) e di oggi 
(A lte r ego, Doppio malto, 
13. Meridiano ed Eye Tem
pie).

Domenica alle 14 ed alle 
17 ci saranno le finali spor
tive, alle 16 il cross ciclisti
co a cronometro per ragazzi 
sotto i 16 anni, alle 19 le f i 
nali di briscola. Più tardi un 
altro concorso dell’Acat per 
il m iglior cocktail analcoli
co precederà il concerto dei 
“ Rhythm &  blues band”  e 
quindi la proclamazione del 
borgo vincitore.

In margine anche intrat
tenimenti per i bambini ed 
una mostra fotografica su 
“ Cividale ed i suoi borghi” .

Al
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i
Al Buonacquisto troverai 
30.000 articoli di casalinghi, 
articoli da regalo, 
piccoli elettrodomestici 
e giocattoli.

•  REMANZACC0 
Ss Udine-Cividale 
tel. 667985

•  CASSACC0 
Centro 
commerciale 
Alpe Adria 
tel. 881142

Dal programma del Presidente della Giunta

Le minoranze
vanno rispettate

Letošnje poletje je bilo v deželi Furla- 
n iji-Ju ljisk i krajin i politično precej ž i
vahno, če že ne vroče, niso manjkali niti 
ostri polemični toni in nastopi. Vse je se
veda povezano z novo deželno vlado, ki 
se je oblikovala v začetku avgusta in jo 
vodi, kot je znano, ligaš Piero Fontanini.

In prav on je bil protagonist in tarča 
nekaterih ostrih napadov, ki so povezani 
z njegovimi jasnimi in naprednimi pogle
di na vprašanje manjšin, na potrebo, da 
se upoštevajo in vrednotijo vsi narodi, ki 
tvorijo deželno stvarnost. Nacionalistične 
sile je motilo že to, da njegova telefonska 
tajnica doma odgovarja le v furlanščini 
in angleščini, kar je sprožilo celo interpe
lacije v deželnem svetu in odzive v vse
državnem tisku, katerim bo sledila sodna 
obravnava. Seveda ni šla mimo brez po
lemik n iti pozornost, ki jo  je nam be
neškim Slovencem izkazal predsednik 
Fontanini, ko se je nekaj dni po prevze
mu funkcije predsednika deželnega od
bora udeležil srečanja med Slovenci na 
Matajurju.

Čeprav je šlo mimo že nekaj časa se 
nam zdi vredno in koristno za naše bral
ce, da povzamemo nekaj m isli iz pro
gramskega poročila predsednika Fontani- 
nija, še posebej tis ti del, k jer omenja 
manjšinsko vprašanje.

Program deželne vlade ne more biti le 
naštevanje problemov, ali seznam odpr
tih vprašanj, ki jih  je treba rešiti, je dejal 
Fontanini. Iz njega mora prevevati tudi 
določena vizija, duša, sanja o tem, kako 
naj se razvija deželna stvarnost. Na pr
vem mestu je vprašanje avtonomije naše 
dežele, moramo braniti naš status dežele 
s sposebnim statutom, kar naj prispeva k 
vsesplošni rasti naše države, njeni obno
vi, ki bo morala temeljiti na federalistič
nem modelu. Drugi aspekt te vizije, ki je 
tesno povezan s prvim, kot je dejal Fon
tanini je vprašanje ovrednotenja kultur
nih in jezikovnih specifičnosti dežele F- 
JK. Tretji zadeva pa ekonomski razvoj 
dežele.

Poglejmo sedaj, kako je Fontanini o- 
bravnaval manjšinsko vprašanje.

Riteniam o utile per i 
nostri lettori, sia pure con 
un breve ritardo dovuto 
alla pausa estiva, riporta
re alcuni passi del discor
so programmatico del pre
sidente della Giunta regio
nale Pietro Fontanini. Na
turalmente abbiamo preso 
in considerazione la parte 
che si riferisce alla valo
rizzazione delle specificità 
linguistiche e cu ltu ra li 
che, sono parole del presi
dente, arricchiscono la no
stra regione.

... Un programma deve a- 
vere un’anima, cioè deve es
sere sostenuto da una fdoso- 
f ia , da una impostazione cu l
turale d i fondo. In una paro 
la, deve avere d ietro d i se l i 
na “ v is ione” , cioè i l  sogno 
d i come dovrà essere la  fu tu 
ra  comunità regionale.

N o i vediamo una società 
re g io n a le  p iù  autonom a e 
p iù  libe ra . N o i in tendiam o  
difendere la  nostra autono
m ia speciale non solo, come 
valore in se, ma come i l  con
tr ib u to  o rig in a le  ad un p iù  
generale rinnovam ento del 
paese - r in no va m e n to  che 
non potrà  che essere federa
lista e comunque dovrà inse- 
r ir is i in una prospettiva eu

ropea. N o i vogliamo aiutare  
la  c resc ita  dem ocra tica  d i 
tu ttto  i l  Paese. D opo tutto, 
noi rappresentiamo i l  nuovo 
che a v a n z a ; a b b ia m o  la  
grande fo rtuna  - e la  grande 
responabilità  - d i costitu ire  
un esperim en to  p o l i t ic o  a 
cui tutto i l  paese guarda con 
molte speranze - e, forse, an
che con qualche apprensio
ne...

I l  secondo aspetto de lla  
nostra  “ v is io n e ”  che è un 
c o ro lla r io  de l p r im o , è la  
valorizzazione delle specifi
c ità  c u ltu ra li e lingu istiche  
che rendono r ic ca  e v ita le  
questa nostra regione. M i r i 
fe r is c o  n a tu ra lm e n te  a i 
F r iu la n i,  a g li S loven i e a i 
Tedeschi... I l  rispetto per le 
minoranze non solo è un va
lore democratico in se, ma è 
anche un aspetto qua lifican
te per una po litica  d i pace e 
d i a p e rtu ra  verso g l i  a l t r i  
popoli, rivo lta  in p rim o  luo
go a i popo li che c i sono geo
graficamente p iù  v ic in i cioè 
a i popo li de ll'a rea  m itteleu
ropea.

La  tu te la  delle  cu ltu re  e 
de lle  lin g u e  p ro p r ie  d e lla  
Regione non deve però esse
re un ’astrazione, co lloca ta  
nel cielo delle idee, ma deve

Tradizionale appuntamento sul Matajur

Domenica la festa
della montagna

Si svolgerà domenica 
prossima la 17. edizione 
della Festa della monta
gna sul Matajur, appunta
mento ormai rituale di ini
zio settembre organizzato 
dalla Comunità montana 
delle Valli del Natisone in 
collaborazione con il co
mune di Savogna, il Cai di 
Cividale, l ’Unione ciclisti 
Cividalesi ed i Volontari 
antincendio di Savogna.

Il programma della fe
sta prevede alle 8.30 il r i
trovo presso il rifugio Pe- 
lizzo, mentre alle 10 verrà

celebrata la tradizionale 
S. Messa sulla vetta del 
Matajur.

Alle 12.30 ci sarà l’arri
vo della gara ciclistica a- 
m atoriale  organizzata  
d a ll’ Uc C ividalesi, che 
prenderà il via da S. Pie
tro al Natisone. Nel pome
riggio, alle 15, ci saranno 
le premiazioni della corsa 
con il saluto da parte delle 
autorità.

Seguirà un intratten i
mento folkloristico con il 
gruppo musicale dei Bin- 
tar’s.

Foraggio:
premi
liquidati

essere ancorata a l te rrito rio  
storico e a lla  vita dei rispet
tiv i popoli. Per rendere ope
rativa  questa nostra volontà 
po litica  bisognerà aprire  un 
contenzioso con Iq Stato an
che per ottenere competenze 
legislative in materia d i tute
la  delle lingue locali. In fa tti 
è giusto (o ltre  che una que
stione d i semplice buonsen
so) che debbano  essere i 
F riu la n i stessi a decidere se 
e come in tendano  usare e 
sv ilu p p a re  la  lo ro  lin g u a . 
Questo rich iede anche una, 
seppur parziale, competenza 
leg is la tiva  regionale in ma
te r ia  d i scuo le  m ate rne  e 
d e ll’ obbligo.

Ino ltre , la  Regione dovrà  
ins is te re  presso g li  o rg a n i 
centrati dello Stato perchè le 
vengano date alcune deter
minate competenze in mate
r ia  d i re lazioni internaziona
li, con p a rtico la re  riguardo  
a i rap po rti econom ici e so
c ia li con le Regioni conter
mini.

I l  terzo aspetto del nostro 
“ sogno”  è una ripresa dello  
s v ilu p p o  econom ico  d e lla  
nostra Regione. Perchè sen
za un ’ econom ia v ita le  non 
si può neppure essere lib e ri 
ed autonomi....

Gli agricoltori delle valli 
del Natisone che hanno ade
r ito  al programm a della  
CEE, teso a difendere l ’am
biente attraverso la fiena
gione, la raccolta e lo stoc
caggio del foraggio, hanno 
ricevu to  da lla  Com unità 
montana la liquidazione del 
premio annuo per ettaro, re
lativo al 1992. 11 premio va
ria dalle 178 mila alle 229 
mila lire per ettaro. Da no
tare che quella delle Valli 
del Natisone è una delle pri
me in Regione ad aver l i 
quidato i premi.
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Corredig 
soddisfatto

A l termine della cro
noscalata a l va llig iano  
P ie tro  C orred ig  abb ia 
mo ch ies to  un p a re re  
sulla gara che lo ha v i
sto classificarsi a l quar
to posto d i classe: “ Ho  
avuto problem i d i moto
re nella p rim a  manche, 
d is p u ta ta  d om en ica  
mattina. N ella  seconda 
ho fa tto  una buona ga
ra, ma questo non m i é 
servito per salire sul po
dio. Utilizzando la  mac
china nuova, una Bmw  
M3 nel gruppo A, e non 
conoscendola a l meglio, 
non ho potuto sfruttarla  
a l m assim o. N e l com 
plesso sono soddisfatto  
anche perché domare i 
suoi 300 c a v a lli non é 
stato fa c ile ” .

Partecipazione da guinness 
alla “ Sù ejùpa

Sono stati premiati gli sforzi della sottosezione del 
Club alpino italiano, che con la collaborazione della po
polazione di S. Pietro al Natisone ha curato l ’organizza
zione della tradizionale escursione e marcia non compe
titiva “ Sù e jù pa Sclavania” .

Domenica é stata una giornata ideale, dopo il maltem
po dei giorni precedenti, per richiamare al Polisportivo 
comunale un eccezionale numero di appassionati (410 
gli iscritti) che hanno iniziato addirittura prima dell’ora
rio previsto i quattro itinerari a loro disposizione. Nume
rosi i podisti regionali con gruppi da Trieste, Gorizia e 
Pordenone. Un gruppo di 6 atleti é giunto dalla lontana 
Londra, altri da Belluno e Milano. Non essendoci classi
fiche, sono stati premiati con coppe, targhe e doni offerti 
dalle ditte locali i gruppi dei club organizzati.
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Susani e Venturini, 
scalata senza freno
A Verzegnis ancora buone prove per i p ilo ti va llig ian i

Successo valligiano nella “Staffetta delle vette” in Carnia

Gorenszach in vetta Združene 
moči v 
odbojki
V času, ko je  sve tovna  

pozo rnost usm erjena  v te 
km o va ln o  k o le s a rs tv o  na 
n a jv iš j i  r a v n i se v n a š ih  
k r a j ih  v r s t i jo  ko le sa rske  
dirke na raznih n ivo jih . Ena 
od takih je  b ila  p red  dnevi v 
Enemonzu  v b liž in i Tolme- 
ča, k je r so se v tekmovanju 
za deželno tro fe jo  p o m e rili 
gorski kolesarji.

M ed n jim i je  b il tud i trža
ški Slovenec Tomaž Legiša, 
k i je  dosegel o d ličn i rezu l
tat, saj je  po petih  pre izku
šn jah  zm aga l v k a te g o r ij i  
mladincev.

V Enemonzu je  b il Legiša 
d ru g i, za ra d i vrste d o b rih  
iz idov na p re jšn jih  pre izku
šnjah pa  je  zasedel končno 
prvo  mesto.

Septembrski dnevi so s i
ce r z n a č iln i za in tenz ivne  
p r ip ra v e  na p r ih o d n jo  te 
kmovalno sezono. Tokra t b i 
se ra d i zaustav ili p r i  g o ri-  
ških odbo jkarjih  in še pose
bno p r i  Valu, k i bo p rv ič  v 
s v o ji zg o d o v in i n a s to p il v 
B -lig i, in  združenih ženskih 
postavah.

V a lo v c i so že p r ič e l i  s 
p rip ra vam i saj bo Standrež 
središče zamejske odbojke  
na na jv iš ji ravni.

V zpodbudna  pa  je  tu d i 
novica, k i p r ih a ja  iz ženskih 
vrst, sa j so se vodstva ra 
znih društev končno od loč i
la za skupno vlaganje ener
g i j  in  znan ja  in  za skupn i 
nastop. Tako bo ženska po
stava, k i bo ig ra la  v C-2 l i 
g i, izraz več društev in  p re 
p rič a n i smo, da tud i rezu l
ta ti ne bodo izostali.

Vse b o lj očitno je , da po t 
združevanja je  edina rešitev 
za m arsikatero težavo, s ka
tero se srečuje naša športna  
stvarnost. (R.P.)

Cinque piloti delle Valli 
hanno preso parte domenica 
scorsa alla corsa automobi
listica in salita Verzegnis- 
Sella Chianzutan, classica 
gara che ha richiamato circa 
diecimila appassionati.

A l via si sono presentati 
Federico Fon, che ha gareg
giato con la sua Renault 5 
GT Turbo nel gruppo N 
classe 2500, Marco Susani 
su Peugeot 205 Rally nel 
gruppo A classe 1300, Pao
lo Venturini su Peugeot 205 
G TI nel gruppo A classe 
1300, Marco Venturini su 
Peugeot 205 GTI nel grup
po N classe 1600 e Pietro 
Corredig su Bmw M3 nel 
gruppo A classe 2500.

I migliori piazzamenti di 
classe sono stati ottenuti da 
Marco Venturin i e Marco 
Susani, giunti terzi nelle r i
spettive classi. Quarta posi
zione invece per Pietro Cor
redig. Buone anche le prove 
di Paolo Venturini (settimo) 
e del giovane Federico Fon,

per favorito, per soli tre se
condi, ed Ezio Baribbi, di 
quattro, tutti su Osella.

Il primo dei regionali é 
stato Roberto Aguzzoni, 
classificatosi quarto con un 
distacco dal vincitore di ot
to secondi.

Per festeggiare il  quarto 
di secolo della manifesta
zione, il prossimo anno gli 
organizzatori sperano di po
ter ripristinare il percorso o- 
riginale che misurava dodici 
chilometri invece degli at
tuali sei.

Il prossimo appuntamen
to motoristico é con il Rally 
delle  A lp i o rie n ta li, ex 
Majano, che si correrà in 
settembre nelle Valli, (p.c.)

I l  prossimo appuntamento con la corsa in montagna a Tarcetta

La Valnatisone 
ai primi calci

A destra 
Pietro Corredig, 

sotto Marco Venturini

arrivato al quattordicesimo 
posto. I nostri piloti, che di
fendono i colori della scu
deria cividalese Red-White, 
hanno dimostrato di saperci

fare in una gara difficile che 
prevedeva due manche.

La vittoria  della Verze- 
gnis-Sella Chianzutan nu
mero 24 é andata al ventot

tenne barese Pasquale fidan
do, che ha concluso la gara 
in 5’33”  alla guida dell’O
sella Pa/9 90. Ha preceduto 
Mauro Nesti, che era dato

Messo a riposo nel mese 
di agosto il Trofeo Comu
nità montane di corsa in 
montagna, gli atleti valligia
ni hanno recentemente ga
reggiato a Ravascletto nella 
prima edizione della “ Staf
fetta delle vette”  riservata 
alle categorie giovanili.

Ancora una volta i nostri 
rappresentanti sono stati 
protagonisti grazie al suc
cesso ottenuto dalla Poli- 
sportiva Monte Matajur di 
Savogna.

I fratelli Andrea, Simone 
e Dario Gorenszach con il 
tempo com plessivo di 
21 ’56”  hanno sbaragliato il 
campo mettendo alle pro
prie spalle quattordici for
mazioni. Una ventina di se
condi hanno penalizzato il 
Centro sportivo Karkos di 
S. Pietro, che con una for
mazione mista composta da 
Vlatteo Specogna, Chiara 
Caporale e Davide Rossi 
non ha potuto salire sul ter
zo gradino terminando co
munque con un o ttim o  
Quinto posto grazie al tem
po complessivo di 23’31” .

Vanno segnalati anche i 
m igliori tempi di frazione 
°ttenuti da Andrea Goren
szach (7 ’03” ) e Davide 
Kossi (6’58” ).

Chiusa questa piacevole 
Parentesi, tutta l ’attenzione 
delle società e degli atleti é 
hvolta ora alla ripresa del 
trofeo Comunità montane, 
che li  vedrà impegnati in 
§ara domenica 12 settembre 
^Tarcetta di Pulfero con 
' organizzazione del locale 
Gruppo sportivo alpini.

Questa prova dovrebbe 
Permettere alla Polisportiva 
^onte Matajur di aggiudi- 
carsi il trofeo, e quindi bis

Simone, Andrea e Dario Gorenszach della Poi. Matajur pro
tagonisti nella “Staffetta delle vette" svoltasi a Ravascletto

sare il successo dello scorso 
anno.

Inoltre nella classifica in
d iv idua le  ci sono buone 
possibilità di successo per 
Vanessa Iacuzzi (Poi. Ma
tajur), Giuseppe Puller (Gsa 
Pulfero) e di altri atleti val

ligiani che potrebbero salire 
sugli altri gradini del podio.

A lla gara di Tarcetta se
guiranno le prove di Cave 
del Predii, prevista per do
menica 19 settembre, e la 
chiusura la domenica suc
cessiva a Cleulis di Paluzza.

Con l ’ incontro di Coppa 
Ita lia  Valnatisone-Cussi- 
gnacco inizia domenica alle 
16 la stagione ufficiale del 
calcio dilettantistico, mentre 
giovedì 9 é in programma la 
trasferta a Pradamano.

C’é molta attesa da parte 
degli sportivi di vedere in 
campo la squadra allenata 
anche quest’anno da Rober
to Peressoni. Ci sono stati 
a lcuni cambiamenti nella 
rosa dei giocatori: sono r i
tornati a S. Pietro dai presti
ti Mauro Clavora e Roberto 
Meneghin.

Sono stati intanto comu
nicati i gironi del campiona
to di Promozione, dove la 
Valnatisone, su sua richie
sta, é stata inserita nel giro
ne A con fo rm azion i del 
Pordenonese. Del girone 
fanno parte Cordenonese, 
Juniors Casarsa, Pro Avia- 
no, Pro Fagagna, Pordeno
ne, Polcenigo, Maniago, Se
renissima, 7 spighe, Spilim- 
bergo, Spai Cordovado, Ta- 
vagnacco, Tricesimo, Val
natisone, Vivai Rauscedo e 
Zoppola. I l via é previsto 
per domenica 26 settembre

La partecipazione al 
campionato del Pordenone é 
però ancora in forse: la so
cietà neroverde deve regola
rizzare la sua posizione f i 
nanziaria con la Figc di Ro
ma.

G li Juniores della Valna
tisone, inseriti nel girone B 
di categoria, affronteranno 
invece Aquileia, Cussignac- 
co, Gemonese, Pro Fiumi- 
cello, Pro Cervignano, Pro 
Fagagna, Gradese, Tava- 
gnacco, Trivignano, Palma- 
nova, Ruda, Serenissima e 
Tricesimo. Il campionato i- 
nizierà sabato 18 settembre.

Tre squadre 
per l’Audace

Sarà un’annata
molto im pegnativa  
per l ’ Audace di S. 
Leonardo, che si pre
senta al via con le 
squadre Giovanissimi, 
Esordienti e Pulcini.

I primi dovrebbero 
in iz iare  il proprio  
campionato il 26 set
tembre. Sono stati in
seriti nel girone A con 
Azzurra, Bujese, Cas- 
sacco, Chiavris, Do
natello/Olimpia, For
tissimi, Nimis, Rago- 
gna, Reanese, Riviera,
S. Gottardo, Serenis
sima, Tarcentina  e 
Torreanese.

Inferiore il numero 
di squadre negli Esor
dienti. L ’Audace, alle
nata da Ivano Marti- 
nig, nel girone B af
fronterà Aurora Buo- 
nacquisto, Bearzi, Do
n ate llo /O lim pia  A, 
Fortissimi, Gagliane- 
se, Moimacco, S. Got
tardo e Torreanese.

Per quanto riguar
da i Pulcini, é stata i- 
scritta una sola fo r
mazione, che fa rà  
parte del girone E as
sieme ad Aurora Buo- 
nacquisto, B u ttrio , 
Bearzi C, Comunale 
Faedis, Fortissim i, 
Moimacco e Torrea
nese.

L ’ inizio delle a tti
vità per Esordienti e 
Pulcini é previsto per 
sabato 2 ottobre.
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Brišča- Laze-Tarčeta 
Doplih poroka!

V družini Onesti iz Brišč 
so imiel zaries velike opra
vila: poročila sta se tisti dan 
obadva puoba. Pru takuo, v 
saboto 28. vošta sta Tiziano 
an Lorenzo Onesti pejala 
pred utar dvie pridne an le
pe Čeče. Tiziano je porociu 
Danilo Loszach iz Laz, Lo
renzo pa Grazio Mucig iz 
Tarčete. Za tel doplih “ ja ”  
so novici zbral landarsko ci- 
erku. O kuole n jih  se je  
zbralo puno puno judi. Fe
sta je bla le v Landarje, pod 
velikim  tendonam. Je bluo 
takuo lepuo, de je bluo Sko
da iti damu, je biu an pravi 
senjam na sred vasi. Se no 
rieC muormo doluozt: v pe- 
tak vicer je mladina iz po- 
dbonieSkih vasi piela “ se
renato”  pod oknam Danile, 
zapiel so nase narodne pie- 
smi.

Kje bojo pa živiel? Tizia
no an Danila bojo go par 
L ipi, Lorenzo an Grazia pa 
v Bijačah. Njim želmo puno 
puno sreče, zdravja an vese- 
ja v njih življenju.

Gorenj Marsin 
Pogreb v vasi

V čedajskem spitale nas 
je  za venCno zapustu nas 
vasnjan L iv io  Gosgnach - 
Lukeju po domače, biu je Se 
mlad moZ, sa’ je imeu 60 
liet. Livio v cajtu partigjanu 
je biu ranjen, takuo, kar nje
ga bratje an njega sestre so

Sli po sviete za dielam, on je 
ostu tan na duome. Žalostno 
novico njega smarti so spo
ročil bratje, sestre, kunjade, 
kun jad i, navuodi an vsa 
druga Zlahta.

N jega pogreb je  b iu v 
Gorenjim Marsine v petak
27. voSta zjutra.

SREDNJE

Sriednje - Gniduca 
Purton za noviče

Nje nono Bepic an nje 
nona Romilda sta se bla po
ročila v liepi cierkvici sve
tega Ivana v D o len jim  
Tarbju: Zeliela je narest ku 
oni an takuo je nardila.

Fabiana Trusgnach iz 
Sriednjega se je v saboto
28. voSta popudan poročila 
v tisti cierkvici: pred utar jo 
je peju Giordano Iurman - 
Kuminu iz Gniduce. Ceglih 
ura nie bla ta prava, je bluo 
vse lepuo an veselo. Parja- 
telji so jim  nardil purtone an 
puno Skercu an vsi kupe se 
veselil do poznih urah.

Fabiana an Giordano za- 
puste nase doline, Ziviel bo
jo  v Cedade an potlè pa v 
Manzane. Njim želmo puno 
veselih an srečnih dni.

Podsriednje 
Žalostna taz Avstralije
Žalostna novica je parsla 

tele dni v Podsriednje taz 
Avstralije. Dolè je umarla 
M aria  D orbo lò . B la je  
premlada za umriet, sa’ je i- 
miela samuo 50 liet. Maria 
je bla taz Laz (Podboniesac) 
an je sestra gaspuoda Podu- 
tane an Sriednjega, Adolfo 
Dorbolò; novica pa je paršla 
tle v Podsriednje, zak nje 
moz je Giuliano Postregna - 
Bastjanu tle z naše vasi.

G iu liano je Ze mlad šu 
dol v Avstralijo, pogostu se 
je  vraCu damu, zapoznu 
Marijo an jo  oZenu. Takuo 
an ona je šla za njim  dol. 
Imiela sta tri puobe, ki seda 
imajo od 22 do 18 liet. N ik
dar niesta pozabila na njih 
rojstne kraje an pogostu sta 
gor “ skočila”  za pogledat 
žlahto an parjatelje. Otroke 
sta navadla guorit po slovi- 
ensko, de bojo lepuo viedel, 
kere so njih kornine.

Marija je huduo zboliela 
an smart jo  je ukradla 19. 
vošta. Naj v mieru počiva.

SPETER

Koreda - Spilimbergo 
Parpeju je  neviesto

Franco Corredig tle s Ko- 
rede nam je parpeju nevie
sto. Po njo je šu daj v Spi

lim bergo, k lice  se Laura 
Querini an pru v tistim  k- 
raju sta jala njih “ ja ”  v ne- 
diejo 29. vošta. Za njih le
po fešto sta okuole sebe z- 
brala njih družine.

Francu an Lauri želmo, 
de bi bla nimar takuo vese
la, ku tisti dan, ki sta se uze- 
la, mladi novici Lauri žel
mo, de bi se zaries dobro 
ušafala tle par nas.

Sarženta - Priešnje 
Novici

Za ratat mož an žena sta 
vebrala cierku dol v Vidme, 
lepo cierku, ki stoji na targu 
svetega Jakoba, pravejo j i  
tud i “ piazza delle erbe” , 
takuo v nediejo 29. vošta 
Beatrice Blasutig tle z naše 
vasi an Fausto Busolini iz 
Priešnjega sta se poročila. 
Tudi okuole njih se je zbra
lo zaries puno puno judi.

Novicam, ki bojo živiel v 
liepi, postrojeni hiš v Forna- 
lis blizu Cedade, Zelmo pu
no dobrega an veseja.

Ažla 
Imamo Cičico

Ima “ Ze”  an miesac pa za 
lepo novico smo zviedel šele 
seda. Zvestuo vam jo  napiše
mo. Tle v naši vas imamo še 
adno CiCico, se klice Giada 
an se je rodila 21. luja. SreC- 
na mama je Rita Lesizza dol 
z Senčjurja, tata je pa Lucio 
Jussig tle z nase vasi.

M a li CiCic, ki je  parvi 
otrok mlade družine, Zelmo 
puno sreCe, zdravja an vese
ja v življenju.

PISE

PET AR MATAJURAC

Prevzetan gaspuod 
iz miesta na počitnicah

An krat je  p a r Su v našo 
gorsko vas an mlad gospuod 
iz miesta na počitnice. Biu 
je  prevzetan, prepotent. Teu 
je  imiet vse ugodnosti in ko- 
moditete, ki jih  imajo v  mie- 
stu. Teu je ; da hojo njega 
vse naše če če. M i slu je, da 
samuo zazvižga in se vsaka 
varie na kolje na pred anj. 
Posebno je nadlegavu M ari
čko, ki je  bla čeča od Pod- 
klancarjovega M ateu ia . 
Ona se mu je an parkrat le
puo posmejala in on je  le
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mislu, da je  njega.
Mateui je  biu geloiast in 

je gruntu ciele dneve in noči, 
kakuo bi spodiu mladega go- 
spuoda iz vasi. Njega parja- 
teu, Janez, je  nieko ju tro  
smeje parleteu h njemu.

“A l čješ, de ni zadost no- 
rac, neuman. Tle v naši maj- 
hani vasi iSče brivnico. Pra
vi, de je  potrjeban, da ga 
ostrižejo in obrijejo” .

“ Kduo je  tist norac?” v- 
praša Mateui.

“ Tist mlad gospodi n iz 
miesta." odgovori Janez.

Mateužu se je  nieki po
blisknilo v glavi. “Za no uro 
parpejajga h mene, mu po- 
kaiem jest, kakuo se norci 
brijejo. ”

“ Ma kakuo ga boš brin  
an strigu, če nie si imeu Ška
r j i  an britve Se ankul tu ro
kah?

“ Ti ne skarbi, parpejaj mi 
ga, pa boS videu!”

Janez je  Su, da opravi, kar 
mu je bluo naročeno, Mate- 
už pa je  Su pred njih lilevčic, 
odparu vrata an spustu uon 
uce an koze. Notar je  parne- 
su an stou, 'no kandrejo an 
'no klop za “ kliente” . Potle 
je  uSafu 'no Škatlo od kon
zerve an nabasu notar žajfo. 
Ušafu je  tudi pinel. Na da- 
sko nad vrati je  napisu z vo- 
gjam “ B a rb ie re ". S u je  v 
kambro an oblieku dugo bie- 
lo ponočno srajco od njega 
mame, da bo buj podoban 
brivcu. Kadar je Janez par
peju mladega gospuoda, je

Mateui brusu z debelo ■ 
oslo tisti veliki nuož, ki 
ga nucajo m esarji za 
prasce driet. Gospuod se 
je prestraSu, pobledeu.

“Ma tuole ni brivnica, je  
svinjak!" je  protestira.

“Ne gledite na fino, ries 
ni tako liepa brivnica, kot jih  
imate v miestu, pa Mateui 
takuo lepuo brije in striže, 
da nieste biu Se nikdar takuo 
lepuo obrit in ostrižen kot 
vas bo on!” pohvali Janez 
svojega parjatelja.

Vrata so ble nizke, kot so 
nizke v vsakem hlevčičju. 
Gospuod se je  muoru lepuo 
spregnit, da je  Su notar. Ka
dar je zagleda Mateužu v  ro
kah velik nuož, se je  Se buj 
prestraSu.

“ Ma tiste n i barvirska  
briteu, tiste je  nuož za prase- 
ta!" je  zarju gospodin.

“ Ries je , da ni brivska  
britev, pa nuož, ki takuo rie- 
že, da diela iskre!" je  jau  
Mateuž.

Gospodin, ki je  biu potro- 
Stan od Janeza, da zna Ma
teuž lepuo brit, se je  usednu 
na stou. Mateuž je uzeu v ro
ke arjavo Škatlo od konzer
ve, v kateri je imeu žajfo, in 
začeu meSat notar. Potle je  
dvakrat potegnu po licah go- 
spuodu. Takrat se je že zbra
la pred hlevčjcjam ciela vas. 
Janez je  biu le  vsem povie- 
du, da se je  Mateuž improvi- 
ziru za brivca in da brije ti
stega gospuoda iz miesta. 
Radoviednost za kaj se bo

zgodilo, 
je  bla ve

lika. Mateuž je  potegnu Se 
dvakrat s pinelam po gospu- 
odovem licu, pa žajfa je  bla 
suha, ker ni bluo vode. Ma
teuž je  pljuvnu parkrat v  pe
ne! in začeu spet meSat v 
škatli.

“ K a j diciate? P ljuvate  
namest diet vode! Niesam 
prase, sem gospod!” je  pro
testu mladenič iz mjesta.

“Sa zatuo, ker ste gospu
od, imam spoštovanje, riSpet 
do vas. Kadar brijem naSe 
domačine, jim  pljuvam nara
vnost v obraz, v lice, potlè 
jih  požajfam!” se mu je  za
smejali Mateuž. Zuna pred 
hlevčicjem se je  zarežala vsa 
vas. Sele tekrat je  zastopa 
gospodin, da ga imajo za 
norca. Skoču je  pokoncu in 
kot da bi ust rie lu, je  Sit čez 
vrata. Mateuž je pustu hlev- 
čic in s topu pred ljudi, pred 
njega vasnjane.

“ A l ste videli, kakuo se 
brijejo norci?” je  jau. Va
snjan i so odgovoril, da se 
nieso tarkaj veselili in sme
ja li Se za obedan pust. Go
spoda iz miesta ni bluo nik
dar vič v tole naSo gorsko 
vas. Mateuž je  takuo rie Su 
M aričko  od nevarnost in 
Skušnjave. Ostala je  njega in 
ker mu jo  je  pomagu rešit 
Janez, ga je  povabu za bo
tra, kadar se je  ženu.

Miedihi v Benečiji
DREKA
doh. Lorenza Giuricin 

Kras:
v sredo ob 12.00 

Debenje: 
v sredo ob 15.00 
Trinko:
v sredo ob 13.00

GARMAK
doh. Lucio Quargnolo 

Hlocje:
v torek ob 10.30 

v sredo ob 10.00 
v petak ob 10.30

doh. Lorenza Giuricin 

Hlocje:
v pandiejak ob 11.30 
v sriedo ob 10.30 
v petak ob 14.30 
Lombaj:
v sriedo ob 15.00

PODBUNIESAC
doli. Vilo Cavallaro 

Podbuniesac: 
v pandiejak, sriedo 
an petak od 9.00 do 11.00 
v torak od 16.00 do 17.30 
v cetartak od 9.30 do 11 .(K)

SOVODNJE
doh. Pietro Pellegriti 

Sovodnje:
od pandiejka do petka 
od 10.30 do 12.00

SP1ETAR
doh. Edi Cudicio 

Spietar:
v pandiejak, sriedo, cetartak 

an petak od 8.00 do 10.30 
v torak od 16.00 do 18.00 

v soboto od 8.00 do 10.00

doh. Pietro Pellegriti 
Spietar:
v pandiejak, torak, Cetartak, 

petak an saboto 

od 830 do 10.00 
v sriedo od 17.00 do 18.00

SRIEDNJE

doh. Lucio Quargnolo 

Sriednje:

v pandiejak ob 11.00 

v Cetartak ob 9.30

doh. Lorenza Giuricin 

Sriednje: 

v torak ob 11.30 

v cetartak ob 10.15

SV. LIKNART

doh. Lucio Quargnolo 

Gorenja Miersa: 

v pandiejak od 8.00 do 10.30 

v torak od 8.00 do 10.00 

v sriedo od 8.00 do 9.30 

an od 17.00 do 18.00 

v Cetartak od 8.00 do 9.00 

v petak od 8.00 do 10.00 

an od 17.00 do 18.00

doh. Lorenza Giuricin 

Gorenja Miersa: 

v pandiejak od 9.30 do 11.00 

v torak od 9.30 do 11.00 

v cetartak od 11.30 do 12.30 

v petak ob 16.00

Guardia medica
Za tistega, ki potrebuje miediha 

ponoc je na razpolago »guardia 

medica«, ki deluje vsako nuoc od 8. 

zvicer do 8. zjutra an saboto od 2. 

popudan do 8. zjutra od pandiejka. 

Za Nediske doline se lahko telefona 

v Spieter na Številko 727282.

Za Cedajski okraj v Čedad na Šte

vilko 7081, za Manzan in okolico na 

številko 750771.

Poliambulatorio 
v Spietre

Ortopedia, v sriedo od 10. do 11. 
ure, z apuntamentam (727282) an 
impenjativo.
Chirurgia doh. Sandrini, v cetartak 
od 11. do 12. ure.

Dežurne lekarne /  Farmacie di turno
OD 6. DO 12. SETEMBERJA 

Spictar tel. 727023 - Como di Rosazzo tel. 759057 
OD 4. DO 10. SETEMBERJA 
Cedad (Fontana) tel. 731163 

Oh nediejah in praznikah so odparte samuo zjutra, za ostali eas in za 
ponoC se more klicat samuo, Ce riceta ima napisano »urgente«.

BCIKB
BANCA DI CREDITO DI TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

FILIALA CEDAD Ul. Carlo Alberto, 17
Telef. (0432) 730314-730388

FILIALE Dl CIVIDALE Via Carlo Alberto, 17
Fax(0432)730352

CAMBI - Martedì 
MENJALNICA -Torek 3I.0S.1993

valuta kodeks nakupi prodaja media

Slovenski Tolar SLT 13,10 13,60 —

Ameriški dolar USD 1575,00 1620,00 1596,50
NemSka marka DEM 948,00 968,00 956,68
Francoski frank FRF 270,00 278,00 273,42
Holanski florint NLG 842,00 865,00 851,15
Belgijski frank BEK 44,20 45,60 44,87
Funt Sterling GBP 2365,00 2425,00 2385,97
Kanadski dolar CAD 1195,00 1229,00 1210,39
Japonski jen JPY 15,00 15,70 15,34
Švicarski frank CHF 1077,00 1100,00 1085,69
Avstrijski Šiling ATS 134,00 138,00 135,94
Španska peseta ESP 11,50 12,20 11,79
Avstralski dolar AUD 1060,00 1090,00 1072,37
Jugoslovanski dinar YUD —  H — —
HrvaSki dinar HRD 0,20 0,32 —

Europ. Curr. Unity ECU —  ■ — 1821,13

CERTIFICATI DI DEPOSITO

A 3 mesi al tasso hominale del 9,25%  - taglio minimo 100 milioni 

A 6 mesi al tasso nominale del 8,75%  - taglio minimo 5 m ilioni 
A 12 mesi al tasso nominale del 8,50%  - taglio minimo 5 m ilioni


